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2006. október elsején bi-
zalmat szavaztak tizen-
négy személynek. Így 
ők lehetőséget kaptak 
községünk irányítására 
az elkövetkezendő négy 
évben.

S z e r k e s z t ő s é g ü n k 
nevében gratulálok 
és kívánok sikeres 
tevékenységet közösségünk 
érdekében.

Pappné Benson Mária
felelősszerkesztő

Tóth Lajos
polgármester

Baloghné Gajdos Julianna
képviselő

Bíró Tiborné
képviselő

Evinich Lajos
képviselő

Holoveczné Sípos Erika
képviselő

Hőnyi László Csaba
képviselő

Kara István
képviselő

Kármán István
képviselő

Krizsán József
képviselő

Mézes Emilné
képviselő

Nagyné Németh Margit
képviselő

Szabados Károly
képviselő

Dr. Túróczi Imre
képviselő

Vadász Istvánné
képviselő
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Képviselő-testületi ülés

Rákóczifalva Nagyközségi Önkormányzat 2006. augusz-
tus 31-én tartotta soros ülését, melyen az alábbi napirendi 
pontokat tárgyalták:

Az 1993. évi III. törvény több változása miatt módosítani 
kellett a pénzben és természetben nyújtott szociális ellátá-
sokról szóló helyi önkormányzati rendeletet is. 

Július 1-től változtak a közgyógyellátási jogosultság fel-
tételei: közgyógyellátásra jogosultság méltányosságból an-
nak a szociálisan rászoruló személynek állapítható meg, aki-
nek családjában az egy főre számított havi jövedelem nem 
haladja meg az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb ösz-
szegének családban élő személy esetén 150%-át, 70 életévet 
betöltött, családban élő személy esetében 180%-át, egyedül 
élők esetében 200%-át, amennyiben a háziorvos által előírt 
havi rendszeres gyógyító ellátásának költsége meghaladja 
az egy főre jutó jövedelem 25%-át.

A rendszeres szociális segély folyósítását szigorúbb fel-
tételekhez kötik szeptembertől. Az aktív korú nem foglal-
koztatott személy köteles együttműködni az önkormány-
zattal, illetve a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Munkaügyi 
Központtal egyaránt. Köteles a felajánlott munkalehetőséget 
elfogadni, illetve a beilleszkedést segítő humánszolgáltatási 
programokban résztvenni. Az együttműködési kötelezettség 
megszegése esetén a rendszeres szociális segély legfeljebb 
hat hónapig 75%-os mértékben kerül folyósításra. 

*
A képviselő-testület részére a polgármesteri hivatal ki-

mutatást készített arról, hogy 2002. január 1-től 2006. jú-
lius 31-ig terjedő időszakban hány esetben állapítottak meg 
rendszeres szociális segélyre való jogosultságot, illetve 
hány esetben szüntették meg azt. A rendelkezésre álló ada-
tok szerint összesen 533-szor állapították meg és 209-szer 
szüntették meg a rendszeres szociális segély folyósítását 
– 48 esetben az együttműködés hiánya miatt.

*
A testület útépítési érdekeltségi hozzájárulás mértékéről 

döntött a hamarosan megépülő Dózsa György út tekinteté-
ben. A rendelet szerint – hasonlóan a Zrínyi úthoz -  ingat-
lanonként 80 ezer Ft-ot szükséges fizetni tíz év alatt, mely
havonta 667 Ft-os kiadást jelent.  Az első részletet csak az 
aszfaltozási munkálatok befejezését követően kell befizetni
a Dózsa György úti lakosoknak.

*
Elfogadták a Rákóczifalva Nagyközségi Önkormányzat 

2006. évi költségvetésének I. félévi teljesítéséről, a gazdál-
kodás helyzetéről szóló előterjesztést, mely a bevételek és 
kiadások alakulásáról, a bérgazdálkodásról, a kifizetett se-
gélyek mértékéről számol be az előirányzat tükrében. Ösz-
szességében megállapítható, hogy az Önkormányzat gazdál-
kodását – a rendkívüli forráshiány mellett – a takarékosság 
és az átgondoltság jellemzi. A működési bevételek és kiadá-

sok közel időarányosan alakultak, a fenti elvek folytatása 
mellett a 2006. évi költségvetés teljesíthető lesz. 

*
A megnövekedett gyermeklétszám miatt módosították a 

Virágoskert Óvoda alapító okiratát. A férőhelyek számát 180 
főre, a csoportok számát pedig hétre változtatták. Szeptem-
bertől 178 az óvodában a gyermeklétszám. 

*
Jóváhagyták a Területi Bölcsőde Szervezeti és Működési 

Szabályzatát, valamint Szakmai Programját, melyek az in-
tézmény feladatait, tevékenységét, illetve a nevelés-gondo-
zás elveit határozzák meg, továbbá rendelkeznek a gyerme-
kek, dolgozók és szülők jogairól, felelősségéről is.

*
A testület döntött arról, hogy a II. Rákóczi Ferenc Álta-

lános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézményben a 
néptánc tanszakon saját hatáskörben engedélyezi a 20%-kal 
magasabb létszámmal történő működést, illetve a maximális 
20 fő  helyett kérelmezi a 24 fős csoportlétszám engedélye-
zését  az Országos Közoktatási Értékelési és Vizsgaközpont-
tól is. A néptánc tanszakon a képzés iránti nagy érdeklődés 
miatt szükséges a törvényben meghatározott létszám túllé-
pésének engedélyezése.

A Közoktatási törvény előírásainak alapján a néptánc 
tanszakra beiratkozott tanulók térítésmentesen igénybe ve-
hetik a tanszak szolgáltatásait, ha rendszeres gyermekvédel-
mi támogatásban részesülnek. A 2005. szeptember 1. után 
beiratkozott tanulók 1.180 Ft térítési díjat kötelesek fizetni
havonta, a 2005. szeptember 1. előtt beiratkozott tanulók 
300 Ft-ot. 

*
Tóth Lajos polgármester a ciklus utolsó ülésére tájékoz-

tatót készített az önkormányzat négy éves tevékenységéről, 
mely összefoglalja a képviselő-testület és bizottságai mű-
ködését, a településfejlesztés területén elért eredményeket, 
beszámol a község foglalkoztatottsági helyzetéről, a közmű-
velődési és a sportéletről, jellemzi az oktatás, az egészség-
ügyi, illetve szociális ellátás helyzetét, valamint tájékoztat 
az önkormányzat pénzügyeiről, gazdálkodásáról. 

*
Közép-Tiszai Turizmusfejlesztési Marketing Terv kéz-

szítése című pályázat benyújtásáról döntött a képviselő-tes-
tület. A LEADER+ program keretében a pályázati projekt 
célja, hogy a négy település – Rákóczifalva, Tiszapüspöki, 
Szajol, Kengyel – ismertsége, turisztikai vonzereje növe-
kedjen, a térség egyedi arculata kialakuljon. A megvalósí-
táshoz a projektköltségvetés 5%-át kitevő 78.000 Ft önerőt 
biztosít az önkormányzat. Az igényelt támogatás mintegy 
másfél millió Ft. 

*
A Rákóczi Lap felelős szerkesztője, Pappné Benson Má-

ria tájékoztatást készített a lap tevékenységéről, egyben ja-
vaslatokat, ötleteket kért a testületi tagoktól. A képviselők  

2006. Nyolcadik szám
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Lengyel vendégek

Szeptember 9-én községünk vendége volt Wieslaw 
Rajski, lengyel testvértelepülésünk, Wierzschoslawice pol-
gármestere és Eugeniusz Onak, a közgyűlés elnöke, akik a 
Varsány napi rendezvényre is ellátogattak. A Közösségi Ház-
ban megtekintették Bata Mihály festménykiállítását, a Maci-
múzeumban Borsos István kisplasztika kiállítását, valamint 
részt vettek a Tudományos konferencia Rákóczifalván című 
könyv bemutatóján is. Üdvözölték a település lakóit és elz-
származottait, méltatva Rákóczifalva látványos fejlődését, 
színvonalas kulturális életét.

Drogmegelőzési tanácskozást tartottak a Polgármeste-
ri Hivatalban szeptember 11-én, melyen áttekintették a te-
lepülési drogmegelőzési feladatokat, elkészítették az ezzel 
kapcsolatos intézkedési tervet, valamint meghatározták a 
drogmegelőzés hatékony működtetésének feladatait. A meg-
beszélésen részt vett az Addiktológiai Központ (Drogam-
bulancia) vezetője és két munkatársa, a Humánszolgáltató 
Központ munkatársa, a Kábítószer Egyeztető Fórum Elnöke, 
a Drog Konzultációs Központ szolnoki vezetője, a Szolno-
ki Kistérség Többcélú Társulása Szociális és Gyermekjó-
léti Alapszolgáltatási Központ igazgatója és munkatársai, 
a Szolnoki Városi Rendőrkapitányság Bűnmegelőzési, Ér-
tékelési Alosztály vezetője, a II. Rákóczi Ferenc Általános 
Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény igazgatója 
és ifjúságvédelmi felelőse, a Körzeti Megbízott Rendőr, a 
Regionális Ifjúsági Pont vezetője, valamint a Polgármesteri 
Hivatal jegyzője és gyámügyi ügyintézője.

Drogmegelőzés

Élelmiszeradomány

Újabb élelmiszeradományt kapott Rákóczifalva. A Hon-
védelmi Minisztérium közel 1 tonna száraztésztát ado-
mányozott a község hátrányos helyzetben élő lakosai, nehéz 
körülmények között élő családjai részére. A tészták szétosz-
tásában a Családsegítő Szolgálat és a Falugondnokság Kft. 
munkatársai segítettek.

Felújították a Rákóczi utat

Szeptember elején aszfaltburkolattal látták el a Rákóczi út 
felmart szakaszait – a József Attila és a Szent László király 
út között - , a többi részen kátyúzást végeztek. A munkálatok 
ideje alatt útlezárás nehezítette meg a közlekedést, türelmü-
ket ezúton is köszönjük.

megköszönték az egész szerkesztőség magas színvonalú, 
önzetlen munkáját, a tartalmas és  igényes Rákóczi Lap kéz-
szítéséért.  

*
A testületi ülésen Novák Gyula képviselő úr interpelláci-

óit is tárgyalták, a temető hátsó kapujának bezárása ügyében 
és az augusztus 20-a megünneplése kapcsán. 

Helyi lakosok kérésére a testület döntött arról, hogy a sí-
rok könnyebb megközelítése érdekében a temető hátsó részén 
újra bejáratot nyit, melynek lezárására korábban a soroza-
tos szemételhelyezések miatt került sor. A testület arra kér 
minden temetőbe látogató hozzátartozót, hogy ügyeljenek 
a temető tisztaságára és együttesen lépjenek fel azok ellen, 
akik hulladéklerakónak és autómosónak használják a temető 
területét. 

Novák Gyula képviselő úr kifogásolta, hogy augusztus 
20-án este fél 11-kor nem voltak zászlók kihelyezve a köz-
ségben. Pálinkás Györgyné asszony, az Integrált Szabadidő 
Központ igazgatója tájékoztatta, hogy a vihar miatt a Hősök 
Parkjából 22 óra körül szedték be a zászlókat. Kis zászlókat 
a csendes megemlékezés jellegére tekintettel nem helyeztek 
el a főutcán. A választ a képviselő úr nem fogadta el.

2006. Nyolcadik szám
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Az energófűz növény magyarországi hasznosításával 
kapcsolatban szervezett konferenciát 2006. szeptember 22-
én Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata és a Kreátor 
Kft., melyen az energiaültetvények és az energiagazdálko-
dás szerepéről, az energófűz termelésének nagyüzemi ta-
pasztalatairól, valamint az energianövények tüzelétechnikai 
tapasztalatairól tartottak előadást. 

Energófűz konferencia

2006. szeptember 21-én átadásra került a Szolnok-Martfű 
kerékpárút I. üteme, a Szolnokot Rákóczifalvával összekö-
tő szakasza, melynek elkészítésére Rákóczifalva Nagyköz-
ség Önkormányzata pályázat útján 15 millió Ft-ot nyert az 
Észak-Alföldi Regionális Területfejlesztési Tanácstól. A 
20,2 millió Ft költséggel megvalósult beruházáshoz az ön-
kormányzat 5,2 millió Ft-tal járult hozzá. 

Átadták a kerékpárutat

A 2002-2006. évi ciklus utolsó, ünnepi testületi ülését tar-
tották szeptember 19-én a Varsány Közösségi Házban, ahol 
Rákóczifalva Nagyközségi Önkormányzatának képviselő-
testületi, illetve bizottsági tagjai, valamint intézményvezetői 
összegezték az elmúlt négy év munkáját.

Utolsó testületi ülésVíz Egyeteme Rákóczifalván

INTERREG III C projekt támogatással Rákóczifalván 
került megrendezésre 2006. szeptember 14-15. között a VÍZ 
EGYETEME nemzetközi konferencia, melyen az európai 
folyók, vizek és környező vidékük fejlesztését vitatták meg 
a résztvevők. A konferencián a területfejlesztés, település-
fejlesztés, a környezetvédelem, vízgazdálkodás számos 
hazai és nemzetközi képviselõje jelen volt. A rendezvény 
második napja az Európai Folyómenti Régiók Szövetsége 
Transznacionális Európai Együttműködési Társulás meg-
alakulásával zárult, melynek alelnökévé Tóth Lajos polgár-
mester urat kérték fel.

2006. Nyolcadik szám
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Parlagfű-irtási akciónap

A Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása sikeres pályáza-
tának köszönhetően Rákóczifalva Nagyközség Önkormány-
zata júliustól szeptember végéig 10 fő tartós munkanélkülit 
tudott foglalkoztatni a községben. A közmunkaprogramban 
a község kül- és belterületén egész nyáron folyamatosan 
zajlott a parlagfűmentesítés. A parlagfű-mentesítés fontos-
ságára tekintettel parlagfű-irtási akciónapot szervezett az 
önkormányzat 2006. szeptember 25-én hétfőn délután 4 órá-
tól a búcsútéren. A résztvevők rövid tájékoztatót hallhattak 
a parlagfű veszélyeiről, káros hatásairól, majd nekiláttak a 
domboldalon a gyomnövény irtásának. Ezúton is köszönjük 
érdeklődésüket és segítségüket!

A kábeltévé kivitelezése a községben az oszlopállítások-
kal elkezdődött. A kábeleket a település minden utcájában 
elhelyezik, tehát a szolgáltatás minden lakos számára el-
érhetővé válik. A beruházás időjárástól függően várhatóan 
két hónapig tart. A kábeltévén kívül internet és telefon csat-
lakozást is biztosít a szolgáltató, aki a bővebb informáci-
ót tartalmazó tájékoztatót napokon belül minden lakoshoz 
eljuttatja. 

Kábeltévé

Idősek világnapja

Az Idősek Világnapja alkalmából - a hagyományokhoz hí-
ven – a község 70 éven felüli lakóit köszöntötte Rákóczifalva 
Nagyközség Önkormányzata. Az ajándékcsomagokat a  Pol-
gármesteri Hivatal munkatársai juttatták el a múlt héten az 
idős embereknek. 

Várhatóan szeptember végéig aszfaltburkolatot kapott a 
Dózsa György út is. A beruházás teljes bekerülési költsége 
30,2 millió Ft, amelyből 19,3 millió Ft-ot a Jász-Nagykun-
Szolnok Megyei Területfejlesztési Tanács által nyújtott tá-
mogatás, 5,9 millió Ft lakossági és 5 millió Ft önkormány-
zati hozzájárulás.

Aszfaltburkolatot kapott a Dózsa György út is

Június 1-től szerdánként kísérleti jelleggel 17 óráig tartott 
nyitva a helyi posta. Szeptember 1-től azonban nem folytat-
ják a hosszabbított nyitvatartást, mivel a forgalmi rendi ada-
tok szerint az ügyfelek minimális mértékben vették igénybe 
16 és 17 óra között a szolgáltatást. Tehát hétfőtől péntekig 
újra 8 órától 16 óráig van nyitva a posta, a pénztár 15.30-ig 
áll a lakosok rendelkezésére.

Változott a posta nyitva tartása

A Mozgássérültek Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Egye-
sületének tíz éve működő Rákóczifalvi Csoportja 2006. 
szeptember 23-án „Kistérségi Esélyegyenlőségi Nap”-ot 
szervezett a rákóczifalvai Sportcsarnokban. A már hagyo-
mányosnak számító rendezvény résztvevői, a fogyatékos-
sággal élő, megváltozott munkaképességű emberek, illetve 
az ő érdekükben működő szervezetek, csoportok képviselői 
a nap folyamán tájékoztatást hallhattak a rehabilitációs fog-
lalkoztatás jelenlegi helyzetéről, a tervezett változtatásokról, 
illetve megvitatták a térséget érintő egészségügyi, szociális, 
valamint a rehabilitációs foglalkoztatással kapcsolatos kér-
déseket.

Esélyegyenlőségi nap
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Faragó László úrral ab-
ból az alkalomból beszélget-
tem, hogy részére a képvise-
lő-testület a Rákóczifalváért 
Egészségügyi díjat adomáy-
nyozott, melyhez ez úton is 
gratulálok.

- Mesélj az Olvasóknak 
légy szíves a gyerekkorodról, 
az indíttatásról, hogy kerültél 
kapcsolatba a gyógyszeréz-
szettel?

- Jászszentandráson szü-
lettem szüleim ötödik gyer-
mekeként. Édesapám ács-
kőművesként dolgozott. 
Igen szegényesen éltünk, a 
sok munka ellenére. Két te-
henet tartottunk. A tejet a 
gyógyszerész úrnak is hordtuk. A tejhordások alkalmával 
a gyógyszerész sokat beszélgetett velem, és rám ez nagy ha-
tással volt. Tetszett emberszeretete, közvetlensége, nagy tu-
dása. Nekünk szegény gyerekeknek egyetlen kitörési pontnak 
az ígérkezett, ha tanulunk. Amikor bátyám vegyészmérnök 
lett, megkérdezte tőlem nem volna kedvem gyógyszerésznek 
tanulni? A kémia, biológia mindig érdekelt, és élt az emléke-
zetemben annak a kedves gyógyszerész úrnak az emléke, s 
ez meghatározta későbbi sorsomat. Jászapátiban a gimnázi-
umban érettségiztem. Olyan tanárok tanítottak, akik hatalmas 
tudás birtokában voltak, és szívből-lélekből pedagógusok, 
csupa nagybetűvel EMBEREK voltak. 

Falusi gyerekként kerültem Pestre. Ma már szinte nincs 
különbség falusi vagy városi gyerek között, de abban az idő-
ben sajátos életet éltek mindkét helyen. A beilleszkedés után 
az egyetemi évek elszaladtak, és később Veszprém megyébe 
kerültem pendlis gyógyszerésznek. Ez azt jelentette, hogy a 
megyében 15-20 patikában, ahol szükség volt helyettesítő 
gyógyszertár-vezetőre, oda küldtek. Ez segített hozzá a nagy 
szakmai gyakorlat és emberismeret elsajátítására, hiszen min-
den egyes helyettesítés alkalmával az embernek új közegbe 
kellett kerülnie, új emberekhez, új környezethez kellett al-
kalmazkodnia. Itt olyan tanítómesterem lett, aki a szakma 
nagyságának tekinthető. Két év után 1960-ban kerültem visz-
sza Szolnok megyébe, továbbra is pendlis gyógyszerésznek. 
Nagyon szívesen emlékszem vissza arra az időre, amikor szü-
lőfalumban kellett helyettesíteni. A helybeliek több év után 
láttak viszont, s amikor megismerni véltek, örömmel kérdez-
ték: Nem a Faragó Ferkó fia vagy?

Egy idő után az ember vágyott arra, hogy állandó mun-
kahelye legyen. Tiszavárkonyba már feleségemmel együtt 
érkeztem, és az ottani patikában  1961-től 1980-ig dolgoz-

tunk. Egy kis változást ke-
resve jöttünk el nem is olyan 
messzire, a Tisza másik part-
jára, Rákóczifalvára. A beil-
leszkedés könnyen ment, az 
emberek gyorsan elfogad-
tak bennünket. Azóta, 26 
éve vagyunk itt. Szerettünk 
Rákóczifalván élni.

- Az eltelt évek alatt 
milyen változásokon ment 
át a patika?

- Jelentős változások tör-
téntek. Amikor idekerültünk 
a Szolnok Megyei Tanács 
Gyógyszertári Központ al-
kalmazottjai voltunk. Egy 
jól működő, kiválóan szerve-
zett gyógyszer-kereskedelmi 

rendszer épült ki a hatvanas-hetvenes években Magyarorz-
szágon, amiről Európában elismeréssel nyilatkoztak. A rendz-
szerváltozás után a magán gyógyszer nagykereskedelmi tár-
saságok a piac nagy részét meghódították, és ez kikövetelte 
a patikák privatizációját is. 1995-ben lettünk a gyógyszertár 
tulajdonosai, és önállóan, saját vállalkozásban kezdtünk el 
dolgozni. Ez egy nagy váltás, jelentős mérföldkő az életünk-
ben.  Miután saját tulajdonunkká vált az épület, hozzá tudtunk 
kezdeni a felújításokhoz. Ez az épület kb. 1920-as évek végén 
épülhetett, az akkori kornak megfelelően, ezért akadt rajta 
bőven javítani, újítani való. Az eltelt évek alatt fokozatosan 
renováltuk, tetőt cseréltünk, korszerűsítettünk. Még mindig 
van megoldandó feladat, sürgős lenne a patika előtti parkolás 
lehetőségének kialakítása, mert a nagy gépkocsiforgalom mi-
att sokszor feltorlódnak a járművek, és ez a kellemetlenségen 
túl még balesetveszélyes is. 

- A nagy változás nem csak a patikára mondható el, hanem 
a gyógyszerekre is. Annyiféle gyógyszerrel találkozhatunk, 
szinte követhetetlen. Hogyan lehet ezt a gyógyszerözönt meg-
ismerni, követni?

- Valóban nagyon sok új gyógyszer van, de ezek között leg-
jelentősebbek az eredeti, első gyógyszerek. Ezek a nemzetkö-
zi gyógyszerpiacon meghatározott ideig védelmet élveznek.  
A védettség lejárta után lehetőség nyílik az úgynevezett gene-
rikus gyógyszerek előállítására, amivel sok gyógyszergyártó 
cég él. Így jöhetett létre az az állapot, hogy ugyanahhoz a ha-
tástani csoporthoz tartozó gyógyszer generikumként jelenhet 
meg sok 5-10 féle néven, hasonló hatással, jóval olcsóbban. 
A magyar gyógyszerkincs az utóbbi tíz év alatt csaknem kis-
cserélődött. Évente 500-600 gyógyszer törzskönyvezésére 
kerül sor, melyeknek csaknem a felét a generikumok teszik 
ki. Ugyanakkor  évente kb.  150  készítményt  töröltetnek   a 

Egy életpálya emlékei 
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Egy életpálya emlékei 
ne ha több idő jutna a pihenésre, ezért új munkatársunk 
egy fiatal  gyógyszerésznő, akivel a patikába járók már talál-
kozhattak is. Az itt kialakult nyitvatartási idő miatt ez a munka 
teljes embert kíván. Reggel nyolckor nyitunk, és bár egy óra-
kor bezárunk, de az idő alatt is rengeteg teendő van. A délelőtt 
megrendelt árút általában ilyenkor hozzák, ekkor lehet ügyeket 
intézni. Fél négykor újra kinyitunk, és este hétig itt vagyunk, a 
feleségem sokszor nyolcig is, mert a zárás sok időt vesz el. Ez 
azt jelenti, hogy az egész napunkat itt töltjük, igazodva az orvosi 
rendelésekhez. Számomra mindig kiemelten fontos volt, hogy a 
gyógyszer ellátottság ne legyen rosszabb, mint a városban. Ha a 
beteg nem találja meg azt amit keres, azonnal megrendeljük. Eb-
ből adódik, hogy naponta többször is van kiszállítás. Úgy látom, 
az ellátás jó színvonalú, mind emberi, mind állatgyógyászati ter-
mékekből. Az állattartás gyógyászati problémáinak kezelésében 
egy meghatározott pontig partnere vagyok a lakosoknak. Sajnos 
az állatállomány az utóbbi években nagyon visszaesett, ezt érez-
zük az állatgyógyszerek fogyásából, és az emberek elmondá-
saiból. Többnyire a kutya és macska gyógyszer fogy. Ezt nagy 
hibának látom. Milyen jó volt, amíg a háznál volt 15-20 tyúk, 
esetleg sertés is, az megadta a házhoz szükséges tojást, friss húst. 
Ma mindezeket megvesszük a bevásárló-központokban, és arra 
nem gondolunk, hogy a jószág mesterséges tápon élt, lehet nap-
fényt sem látott, ezenkívül mindenféle gyógyszert kapott a be-
tegségek ellen.. Rendkívül fontos volna, hogy csak természetes 
dolgokat juttassunk a szervezetünkbe, olyanokat, amelyek minél 
kevesebb kemikáliával, vegyszerrel érintkeztek. Ezért lenne jó, 
ha mindenkinek lehetne egy kis konyhakertje, ahonnan a családi 
szükségleteket el tudná látni. Akkor biztosan tudhatná, hogy mit 
eszik, hiszen ő maga állította elő. Többen mondták nekem, hogy 
nem éri meg malacot tartani. Lehet, hogy anyagilag nem kifize-
tődő, de az előbbiek ismeretében mégis jobb lenne. 

-Nem sok vidám témát érintettünk. A vége felé közeledve, 
áruld el, milyennek szeretnéd látni a jövő patikáját?

-A jövő gyógyszertárát úgy tudom elképzelni, hogy a 
gyógyszereknek, gyógyászati segédeszközöknek a gyógyszer-
tárban van a helye, mert csak itt tudnak gyógyszer-szakértőként 
tanácsot adni. A gyógyszer nem egyszerűen áru, hanem olyan 
termék, ami a betegségek megelőzésében, gyógyításában nélkü-
lözhetetlen.  Az emberi élet megmentése és meghosszabbítása 
a legfontosabb és legszebb feladat, ami nem lehet az üzleti élet 
célpontja. Én ezt tartottam eddig is és ezután is a legfontosabb-
nak.

-Köszönöm a beszélgetés lehetőségét. Köszönöm a 
rákóczfalvi lakosok nevében a 25 éves magas színvonalú, 
emberközeli munkádat. 50 évet eltölteni egy szakmában, ez 
nagy szakmaszeretetről, elkötelezett hivatástudatról vall. Azt 
kívánom, hogy még sok évig adj nekünk tanácsokat, készítsd 
a készítményeket, a változások ellenére is találj nagy örömet 
munkádban, ami egész életedet kitöltötte!

TPE

 gyártók, mert előállításuk már nem kifizetődő.
- Érzékelitek-e a reklámok hatását? Kereskedőktől hallom, 

hogy számukra a reklámok nézése szinte kötelező, mindig fiy-
gyelni kell, mit reklámoznak, mert azt a vevők biztos, hogy 
már másnap keresik a boltban.

- Igen, ezt mi is érzékeljük, erre nekünk is oda kell figyelni.
Bár sok esetben az a véleményem, hogy egy terméket azért 
reklámoznak, mert igen drága, de a reklám hatására az em-
berek megveszik. Ugyanakkor az olcsóbb, esetleg jobb, 
de nem reklámozott termékek a polcon maradnak. Nem 
szeretem a reklámokat. Legtöbbjük nem a való világról 
szól. Olyan illúziókat, hamis világot kelt, amelyet egy 
gyermek még nem érzékel a realitás talaján, és ha nem 
kapja meg, követelőzővé válik. A média nem érzi, vagy a 
profit miatt nem akarja érzékelni felelősségét.

-Beszéltünk az eddigi változásokról, szóljunk az előtte-
tek álló változásokról is!

-A patikák jövője pillanatnyilag homályos. Ha be-
vezetik azt, amiről egy ideje a médiában is hallhatunk, 
konkrétan a gyógyszerforgalmazás liberalizációját, azaz 
ezek a készítmények nem csak gyógyszertárban lesznek 
megvásárolhatóak, hanem benzinkútnál, automatákban,  
élelmiszerboltokban, bevásárló-központokban, az min-
denkinek a kárára válhat. Amerikában is bevezették ezt a 
rendeletet, a következménye pedig az lett, hogy 10-15%-
kal nőtt a gyógyszermérgezések száma. A gyógyszereket 
nem lehet korlátlanul beszedni. Azt is tudni kell, hogy 
többfajta gyógyszer együttes szedése milyen következ-
ményekkel jár, milyen kölcsönhatások léphetnek fel. Is-
merni kell azt is, hogy bizonyos betegségek esetén mely 
készítményeket nem lehet, vagy nem ajánlatos szedni. 
A benzinkutastól, vagy az automatától nem lehet meg-
kérdezni, hogy szedhetem-e ezt a fájdalomcsillapítót az 
alapbetegségeimre szedett gyógyszerek mellé. A gyógyszert 
nem lehet az áru kategóriájába sorolni. Ezek szedése 
nagy odafigyelést, tájékozottságot igényel. Ez a mun-
kánk egyik része, odafigyelni az emberekre. Ha régóta
szed egy gyógyszert, akkor tájékoztatni, figyelmeztetni
a veszélyekről, esetleg más készítményeket ajánlani. A 
másik nagyon fontos dolog, hogy a patikában csak az 
OGYI (Országos Gyógyszerészeti Intézet) által bevizs-
gált, engedélyezett készítmény kapható. Azaz nem kapható 
káros, hamisított gyógyszer. Ugyanez már nem biztos, hogy 
elmondható lesz a kereskedelmi forgalmazás egyéb helyein.

A közeli jövő másik nagy változása, amelyben egyenlőre 
nincs konszenzus a pártok között, az az Egészségbiztosítási 
Pénztár privatizációja. Gondoljuk végig, mi a magántőke ér-
deke? Ahová befektet, onnan nyereséget remél, hiszen ezért 
csinálja azt. Mindezt az egészségügyben csinálni igen ag-
gályos.

Jövőre lesz 50 éve, hogy a szakmában dolgozom.   Jó len-
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„A szeretet csodálatos dolog. So-
hasem kell elvennünk valakitől, hogy 
másnak is adjunk. Mindig jut belőle 
bőven mindenkinek.”  
     (Erich Fromm)

Füleki Béláné Gyurgyák Katika 
egész élete bizonyíték e gyönyörű 
idézet szavaira. Ugyanis ő egész éle-
tében olyan helyen dolgozott, ahol 
bőven juttathatott belőle a gondjaira 
bízott kisgyerekeknek, és akik azt 
hatványozottan adták vissza.

Most a Semmelweis Napok al-
kalmából magas színvonalú szakmai 
munkájáért, hosszú évek óta végzett 
lelkiismeretes tevékenysége, hiva-
tástudata elismeréseként polgármes-
teri elismerő oklevélben részesült. 
Ebből az alkalomból beszélgettem 
vele munkáról, hivatástudatról, az 
életéről.

Hogyan kezdődött?
 Szolnokon. Pályámat Martfűn 

egy üzemi bölcsődében kezdtem, 
ahol akkor még nagy létszámú (24 
fős) csoportok voltak. 1971-ben hazakerültem Rákóczifalvára 
az akkori tanácsi bölcsődébe gondozónőnek. Nagyon szere-
tem a gyerekeket, de a szívemhez a legközelebb a 0-3 éves 
kicsik állnak.

1988-tól 2000-ig megbízott, illetve kinevezett vezető vol-
tam. Igyekeztem ott is helytállni.

Ismereteim szerint munkáddal párhuzamosan tagja, majd 
vezetője vagy a helyi vöröskeresztnek. Miben nyilvánul meg 
ez a munka?

1988 óta dolgozom a szervezetben.  Legfontosabb mun-
kánk az évi háromszori rendszeres és az alkalmankénti rend-
kívüli véradás szervezése. Mi végezzük az esetenkénti 
ruhagyűjtési akciókat is, és – igény szerint - az általános is-
kolások számára elsősegélynyújtó tanfolyamokat.

Vannak-e segítőid ebben a munkában?
Elsősorban a helyi Posta vezetője és alkalmazottai, akik 

a behívók kézbesítésével sokat segítenek, de számíthatunk a 
helyi rádióra a felhívások hírelésében, a védőnők pedig köz-
vetlen segítséget nyújtanak az elsősegélynyújtó tanfolyam-
okon.

E sokrétű és nagy türelmet, tolarenciát igénylő munkád el-
ismeréseképpen kaptál-e már valamilyen kitüntetést, díjat?

Igen kaptam. Vöröskeresztes tevékenységemért a mey-
gyei szervezet 1995-ben tüntetett ki. A település fejlődését 
elősegítő munkámért Társadalmi munkáért arany fokozatot 
kaptam. Intézményvezetői munkámat feletteseim 1998-ban 

oklevéllel ismerték el, most pedig a 
Semmelweis Napok alkalmából pol-
gármesteri dicséretben részesültem.

Három leánygyermek nevelése 
mellett nem lehetett könnyű állandó-
an kisgyerekekkel foglalkozni. Nem 
tett-e ez néha türelmetlenné saját 
gyerekeiddel szemben?

A gyerekeimmel szemben min-
dig következetes voltam. Úgy ér-
zem, minden esetben megértő vol-
tam velük. A munkahelyemen pedig 
a gyermekek megnyilvánulásaiból 
számunkra nap mint nap visszatük-
röződik, hogy erőfeszítéseink nem 
hiábavalóak. Minden kisgyerek más 
személyiség, szeretetigényük is más-
képpen nyilvánul meg, de nekünk 
gondozóknak elsődleges feladatunk 
az érzelmi biztonság nyújtása. Én 
mindig igyekeztem egyforma szere-
tettel fordulni mindegyik kisgyerek 
felé, módszerem a vigasztalás és a 
mosoly volt.

Nem gondoltál pályaváltásra? 
Nem gondoltad, hogy esetleg mással szívesebben foglalkoz-
nál?

Volt idő, amikor gondoltam a váltásra, de a továbbtanulás 
lehetőségénél fontosabb volt számomra a családom. És mivel 
mindig közel éreztem magam a gyerekekhez, így maradtam 
ezen a pályán. Soha nem bántam meg. Csodálatos érzés, hogy 
a régi gondozottak ma már szülőként bízzák ránk a gyermeke-
iket, mert tudják, hogy nálunk biztos, jó kezekben lesznek.

Készülsz-e már a nyugdíjas évekre? Milyen terveid vannak 
erre az időre?

Igen, lassan én is készülök a nyugdíjas évekre. Há-
rom sikeres nagylányom és 2 gyönyörű fiúunokám van. A
megnövekedett szabad időmben nekik szeretnék majd még 
többet segíteni, szeretnék még több időt velük tölteni. Terve-
im között szerepel még utazás, kirándulás is. Remélem lehe-
tőségem is lesz rá.

Mit szóltál, amikor megtudtad, hogy a kitüntetettek között 
vagy?

Meglepetéssel és örömmel vettem tudomásul. Számomra 
megtisztelő, hogy az Önkormányzat is elismeri munkámat. 
Köszönöm.

Katika! Én is gratulálok a kitüntetéshez, további életedhez 
kívánok jó egészséget, sok örömet kis családod körében. 
Köszönöm a beszélgetést.

Máté Pálné

Bemutatjuk Füleki Béláné Gyurgyák Katikát
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Rákóczifalva nevét már régóta ismeri a régész-világ. A 
XIX. század második felétől folyamatosan kerültek múzeum-
ba azok a későbronzkori halotti urnák, melyeknek különleges, 
csak e térségben alkalmazott díszítése miatt az itt élő népes-
séget a régész szakma rákóczifalvi csoportnak nevezi. Most a 
község újra a figyelem középpontjába került.

A Vásárhelyi-tervvel összefüggő megelőző régészeti feltá-
rásokon az utóbbi hetekben napról napra kincset érő sírleletek 
tartják izgalomban a Bivaly-tó térségében dolgozó régésze-
ket. 

A munkálatok során a kutatott területen mintegy 70 sírból 
álló java rézkori temető látott napvilágot. A Kr.e. 4000 táján, a 
középső rézkori bodrogkeresztúri kultúra idején temették ide 
halottaikat az itt élők. Írásos források híján nevüket, nyelvü-
ket nem ismerjük, annál inkább csodáltuk azonban a korszak 
tárgyi emlékanyagát, a Magyar Nemzeti Múzeumban őrzött 
művészi értékű fazekas-termékeket, réz- és aranytárgyakat. 

A féltve őrzött fémtárgyak mindig is ritkaság számba men-
tek, s mivel régi, kevéssé megfigyelt körülmények között ke-
rültek elő, használatukról édeskeveset tudtunk. Már az első 
sírok kibontásakor felszínre került három réztőr sejttette, 
hogy különleges gazdagságú temetőre bukkantunk. Az utóbbi 
napokban a nem is remélt, csak titkon áhított aranytárgyakkal 
e sejtés be is igazolódott. 

Három sírban találtunk egy-egy aranycsüngő párt, azaz 
hat darab aranylemezkét, a felvarrásra szolgáló 4–4 lyukkal. 
Nemcsak előkerülésük jelent különleges szakmai eredményt, 
hanem az a tény, hogy megfigyelhettük viseleti szerepüket. A
női sírokban talált tárgyak fejdíszre varrva csüngtek két oldalt 
viselőjük halántékánál.

A leletek jelentőségét mi sem mutatja jobban, mint az, 
hogy a Magyar Nemzeti Múzeum összesen 16 darab hason-
ló tárgyak őriz, s itt, Rákóczifalván eddig már 6 daraB látott 
napvilágot!

Talán az aranyleleteknél is jobban megdobogtatta azonban 
szívünket, amikor megtaláltuk az első ún. ellentett élű rézcsá-
kányt. Az ország múzeumaiban lévő darabok közül eddig csak 
egyetlen került elő eddig sírból, hiteles körülmények között.

Az első, Rákóczifalván talált példányt napok múlva máso-
dik követte. Alig hittünk a szemünknek, ahogy kibontakozott 
a földből munkatársunk kis eszköze nyomán. A hatalmi jel-
vénynek számító csákány tulajdonosa a közösség kiemelkedő 
tagja lehetett, melyre a csákányon kívül a szokatlan nagysá-
gúra ásott sírgödör, a feje mögé helyezett, jogarként értelmez-
hető arannyal bevont végű bot, a gazdag edénymellékletek, 
kőeszközök, nyílhegyek, utalnak.

A temetőnek eddig a felét tártuk fel. Már ennyi is elég len-
ne ahhoz, hogy Rákóczifalva nevét újra emlegesse a nemzet-
közi régész-világ, mi azonban telhetetlenül nagy várakozással 
tekintünk a további munkálatok elé.

   Dr. Csányi Marietta – Dr. Tárnoki Judit ásatásvezetők 
 

LELETMENTÉS A TISZA PARTJÁN

Kincset érő sírleletek a Bivaly–tónál
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Beszélgetés Dr. Szabó Gábor úrral, az ELTE Régészet-
tudományi Intézet adjunktusával, a rákóczifalvai ásatáso-
kat végző régész csoport vezetőjével.

- Önök, mint az egyetem munkatársai hogyan kerültek 
Falvára?

- A Vásárhelyi terv kapcsán a Tisza melletti építkezések, 
a töltések áthelyezésének megkezdése előtt a régészeknek 
a területet át kell vizsgálni. A munkálatok első lépcsőjében, 
amikor a szolnoki régészek bejárták a területet, felmérték 
az elvégezendő munka mennyiségét. A terület nagysága 
és a leletek gazdagsága miatt úgy döntöttek, hogy a lelet-
mentő munkára meghívják Intézetünket is. Az egyetemen 
nemcsak oktatással foglalkozunk, hanem ásatásokon is részt 
veszünk. 

- Rákóczifalván nem először kerül sor ásatásra.  A mosta-
ni leletek mennyiben másabbak, esetleg értékesebbek, mint 
az előzőekben feltártak?

- Régebben a kastély domb alatt többek közt bronzkori te-
metőt és népvándorlás kori sírokat találtak. A feltárt sírokból 
urnák, edények kerültek elő, melyek a Szolnoki Múzeumba 
és a Nemzeti Múzeumba kerültek. AZ itt előkerült temető-
ről még régészeti kultúrát is elneveztek: a késő bronzkor 
egyik jellegzetes, Tisza mentén elterjedt  anyai kultúráját 
Rákóczifalva csoport néven tartják számon. Most is számos 
értékes és ritka darab került elő. Az időrendiséget követve a 
következő korokból találtunk leleteket. 

Újkőkor – ebben a térségben a legelső megtelepedés kb. 
Kr. e. 6-7000 évvel történt. Az emberek cölöpszerkeze-
tű, gerendákból ácsolt, hosszú házakban laktak. A ház fala 
deszkára vagy sövényfonatra tapasztott agyag volt. A temető 
nem különült el a házaktól, a házak melletti gödrökbe temet-
keztek. Ásatásunk során az ő sírjaik kerültek elő. Találtunk 
benne tengeri kagylóból készült ékszereket is, ami az itt élő 
újkőkori parasztemberek távoli kapcsolatrendszerére utal.

Rézkor – tiszapolgári kultúra  kb. Kr. e. 4500 körüli 
időszakból származó tanyaszerű település került elő és meg-
találtuk az itt letelepedett emberek néhány  sírját is, amelyek-
ben gazdag kerámiamelléklet került elő. A Kr. e. 3500-as 
évekből feltárt ritka leletanyag, amilyeneket a környéken 
még nem találtak, a hunyadihalmi csoporthoz illeszthető.

 A népvándorlás korából egy szarmata települést sikerült 
feltárnunk.  A szarmaták, akik iráni nyelvet beszéltek, a ró-
maiak dunántúli jelenlétével egy időben népesítették be az 
Alföldet. Tőlük veremházakat, kemencéket, tároló helyeket 
sikerült feltárni. Az egyik gödörből olyan holttestek kerül-
tek elő, melyek valószínűleg valamilyen erőszakos támadás 
áldozatai lehettek, mert volt, akinek a feje hiányzott, mások-
nak a karjai és feje volt hátra csavarva. A későbbi vizsgála-
tok eredményei remélhetőleg pontosabb információt adnak 
majd, és eldönthető lesz, hogy pl. járványban meghalt em-

bereket dobáltak a gödörbe a fertőzés megelőzése érdeké-
ben, vagy lemészárolt embereket temettek el. Ebből a korból 
került elő egy faszerkezetes bélésű, vastag tölgyfából ácsolt 
kút. A megyében ez az első ilyen lelet. A mélyebb, nyirko-
sabb helyen jól konzerválódott növényi magmaradványok-
ból, pollenekből a vizsgálatok után fölvázolható a környék 
egykori növényzete, s talán az is, hogy milyen gabonákat 
termeltek, azoknak mennyi volt a termésátlaga. 

Gepida korszak – az V.-VI. században gepida germán  törs-
zsek Skandinávia térségéből érkezve betelepítik a Tiszántúlt 
és Erdélyt. A hun birodalom bukása után önálló királyságot 
alkotnak. Ebből az időből került elő itt egy település, melyet 
4-5 méter mély vizes árok vett körül, védelmi célból. 

Az avar korszakból 30-40 sírból álló temető került elő, 
melyekben díszes bronz tárgyak, bronzveretes övek, kések 
rejtőztek. Az avar település mellett hatalmas karámokat ta-
láltunk, melyek tanúsága szerint a település lakói jelentős 
állattartást folytattak.

Mint látható a környék már az első emberi megtelepedés-
től kezdődően folyamatosan lakott hely. Ennek oka a köry-
nyék földrajzi adottságaiban keresendő, hiszen a közelben 
itt találhatók a legideálisabb adottságok a letelepedésre. A 
terület viszonylag magasan helyezkedik el, ezért a folyó kö-
zelsége nem veszélyezteti az itt élőket kiáradás esetén sem. 
A föld kiválóan alkalmas növény- és állattenyésztésre is.

- Kik, és hányan dolgoznak az ásatásokon?
- Négy régész: Sebők Katalin, Kovács Katalin, Váczi 

Beszélgetés Dr. Szabó Gábor úrral
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14-es izotópja (C-14). Az élőlény 
pusztulása után a beépült szén-
izotópban megindul a bomlás 
folyamata és belőle szén (C-12) 
keletkezik, amelynek ismerjük 
a felezési idejét. Ennek ismere-
tében 50-100 éves pontossággal 
megadható a vizsgált szerves 
anyag maradványok (csont, nö-
vényi maradvány stb.) kora. 

- A technikai fejlődés hogyan 
hatott a régészek munkájára?

- A segédtudományok, társ-
tudományok fejlődése sokat 
gyorsított, pontosított a mi mun-
kánkon is. Pillanatok alatt elvé-
gezhető műszerekkel a kiásott sí-
rok, épületek térképezése s ezzel 
gyorsabbá, hatékonyabbá válik a 
munkánk. Geofizikai műszerek-
kel még az ásatás előtt fel tudjuk 
mérni a föld alatt meghúzódó 
régészeti objektumokat. Ahol a 
földben falak, árkok, vagy egy-
kor kiásott gödrök, kemencék 

vannak, azt nagy biztonsággal kimutatja. Nagy segítség 
a légi fotós felderítés is. Megfelelő fényviszonyok esetén 
repülőről készített fénykép a területről sokat elárulhat. Ha 
művelt területről készítik a képet, akkor a legtöbb infor-
mációt akkor nyújtja a kép, ha a vetés nem magasabb 10-
15 cm-nél. Ahol régen kőfal állt, és nyomai még mindig a 
föld alatt pihennek, ott gyérebb a növényzet, viszont ahol 
valamikor ásott, művelt volt a terület, akár egy gödör, akár 
egy sír, azon a helyen magasabbra és dúsabban nő a növény. 
Mindez a földről szinte észrevehetetlen, de a megfelelő idő-
ben és helyről végzett fényképezés nagy segítséget nyújt-
hat. Mielőtt a talajról a felső humuszréteget letakarítanánk, 
egy fémkeresővel vizsgáljuk át a talajt. Ennek segítségével 
találtunk most is egy összeolvasztott aranyrögöt, melyet 
valószínűleg valaki elrejthetett, később pedig vagy nem ta-
lálták meg, vagy a gazdája nem tudott érte jönni. Az elmúlt 
napok nagy eredménye volt, hogy Bacskai István kollégánk 
fémkereső műszerével egyik lelőhelyünk humuszolása köz-
ben egy kora avar kori, szép kidolgozású, aranylemezből 
készült férfi alakot ábrázoló veretet talált.

- Külföldre is járnak kutatni? Álmodozik pl. arról, hogy 
Egyiptomban dolgozhasson?

- Részt vettem ásatásokon Ausztriában, Németországban 
és fél évet ösztöndíjasként Berlinben is eltöltöttem. Ez az 
idő arra volt remek lehetőség, hogy az ember belelásson más 
nemzet régészeinek    munkájába,   kutatási    módszereibe, 

Gábor és jómagam, 15 régész 
hallgató, és kb. 50 fő földmunkás 
dolgozik. A földmunkások helybé-
liek és Rákócziújfaluból jöttek. 
Szeretném, ha megírná, hogy 
ilyen jó munkásaink még nem 
voltak az ásatások alkalmával, 
megbízhatóan és lelkiismeretesen 
dolgoznak. 

Az eltelt időszakban folya-
matosan voltak vendégeink. A 
bonni egyetemről, a szegedi és 
más egyetemekről is látogattak 
el hozzánk szakemberek. Az ása-
tásokon részt vett professzorunk 
Raczky Pál és Anders Alexendra 
kolleganőnk.

- Milyennek látják településün-
ket külső szemmel? Elégedettek 
az ellátással?

- Két épületet bérelünk. Mi ré-
gészek a volt iparos kör épületé-
ben alakítottuk ki szálláshelyün-
ket, a diákok az alkotóházban 
laknak. Mindannyiunk nevében 
elmondhatom, jól érezzük magunkat. Sok segítséget kap-
tunk mind a Polgármesteri Hivatal, mind a Falugondnokság 
részéről. Az emberek kedvesek, megismernek bennünket 
a boltban, sőt az esti futás alkalmával is kapunk pár baráti 
szót. Nagyon tetszett a falu májusban, amikor virágoztak a 
gyümölcsfák az utcákon.

- Visszakanyarodva a régészethez, hogyan jelölnek ki te-
rületeket ásatásra?

- Az ásatásokat két nagy csoportra oszthatjuk. Az egyik a 
leletmentés, melyet nagyobb építkezések, beruházások előtt 
kell elvégezni, pl. autópálya építés előtt is. Törvény írja elő, 
hogy a beruházás értékének minimum 9 ezrelékét kötelező 
leletmentésre fordítani. Ha olyan helyen folyik az építkezés, 
amelyik leletanyagban gazdag, akkor ez az érték magasabb 
is lehet. Ebből az összegből finanszírozzák az ásatást. A má-
sik nagy csoport a tervásatás, amely előre megtervezett tu-
dományos feltárás. Sajnos ebből nagyon kevés van, egyrészt 
nincs rá pénz, másrészt jelenleg a leletmentés a kapacitás 
nagy részét leköti. Az utóbbi tíz évben annyi anyag került 
elő leletmentés során, mint korábban száz év alatt. Úgy tu-
dom pillanatnyilag a megyében nem folyik tervásatás.

- Mindig elcsodálkozom, amikor valamilyen tárgyról, 
csontról stb. meg tudják mondani, hogy az pl. 1550 éves le-
let. Hogyan történik ez az eljárás? El tudná úgy magyaráz-
ni, hogy a laikus ember is megértse?

- Élete során minden élőlény szervezetébe beépül a szén 
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A Mezőtúr-Tiszazugi Vízgazdálkodási Társulat ügyvezetője, 
Pusztai András úr tájékoztatta a Polgármesteri Hivatalt, hogy 
azon Mezőtúr-Tiszazugi Vízgazdálkodási Társulati tagoknak, 
akiknek a Vásárhelyi Terv keretében a Magyar Állam kisajátítá-
si eljárás során megvásárolta a külterületi ingatlan tulajdonait, a 
tulajdonváltozást a Társulat intézőbizottságának írásban be kell 
jelentenie (Cím: Mezőtúr-Tiszazugi Vízgazdálkodási Társulat 
Intézőbizottsága, 5400 Mezőtúr, Kossuth Lajos utca 34. vagy 
5401 Mezőtúr, Pf.:47.). A bejelentéshez csatolnia kell a tagsági 
jogviszony megszűnésének alapjául szolgáló okiratot, illetőleg 
annak másolatát, valamint a bejelentésben közölnie kell a hey-
lyébe lépő új tag nevét, lakhelyét (székhelyét). Ez jogszabályi 
előírás, mely vonatkozik minden társulati tagra, akiknél bekö-
vetkezik a tulajdonosváltozás. 

Kérjük az érintetteket, hogy az esetleges kellemetlenségek 
és felesleges költségek elkerülése érdekében szíveskedjenek 
minél előbb bejelenteni a változást a Vízgazdálkodási Társulat-
nál. A tag a részére megállapított érdekeltségi hozzájárulást an-
nak a hónapnak az utolsó napjáig köteles megfizetni, amelyben
a bejelentést megtette, vagyis amíg a tulajdonosváltozás tényét 
nem jelentik be, fizetniük kell az érdekeltségi hozzájárulást.

Együttműködésüket megköszönve:
  Polgármesteri Hivatal

VÁLTOZOTT
a termőföld vétel és haszonbérlet kifüggesztésével 

kapcsolatos eljárás 
Tájékoztatjuk az érintett lakosokat, hogy a termőföld 

vétel és haszonbérlet polgármesteri hivatalban történő 
kifüggesztése az eddigiektől eltérően 2006. szeptember 
11-től a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési miniszter 
rendelete alapján igazgatási és szolgáltatási díj ellenében 
történik, amelynek mértéke 1.750 Ft ajánlatonként. Ez azt 
jelenti, hogy annyiszor 1.750 Ft-ot kell az eljárás megin-
dításakor befizetni, ahány ajánlatra kérik a kifüggesztést.

A díjat annak kell megfizetnie, aki az ajánlat
kifüggesztését kezdeményezi. A díj befizethető az ajánlat
benyújtásával egy időben a polgármesteri hivatal pénztá-
rában, a hivatal által postai készpénz-átutalási csekken, 
vagy banki átutalással. Azonosító adatként az átutaláskor 
vagy készpénz befizetéskor meg kell jelölni a díjbefize-
tésre kötelezett nevét, a település nevét és a helyrajzi szá-
mot.

A kérelem benyújtásával egy időben igazolni kell a 
díj befizetését a kiadott pénztári bevételi bizonylattal,
vagy postai igazoló szelvénnyel, vagy az átutalást igazo-
ló bankszámla kivonattal. A díj befizetése egyik kötelező
feltétele az eljárás megindításának. 

Kérjük az érintett ügyfeleket, hogy a termőföld vé-
tel és haszonbérlet kifüggesztésével kapcsolatos eljárás 
során szíveskedjenek figyelembe venni a bekövetkezett
változást.

Köszönjük megértésüket!
 Polgármesteri Hivatal

Közlemény

gondolkodásmódjukba. Külföldi ásatásokra pályázatokat 
folyamatosan írnak ki, így akiket vonz ez a lehetőség, azok 
eljuthatnak ezekre a helyekre. Engem mindig jobban érde-
kelt a Kárpát-medencében élő emberek ősi kultúrája, szo-
kásaik, életük.

- Milyen dédelgetett álmai vannak a régészeknek?
- Mindenkinek van választott szakterülete, illetve egy 

bizonyos korszak, amelyben jobban járatos. Számom-
ra legkedvesebb és legizgalmasabb időszak a bronzkor. 
Nagyszerű lenne egy megnyert tervásatás keretében bronz-
kori vagy rézkori kurgánokat-sírhalmokat feltárni. A kun-
halmok kúp vagy félgömb alakú dombok, amelyek 5-10 
méterre emelkednek ki a síkságból, és 20-50 méter átmé-
rőjűek. Többféle rendeltetéssel készültek, nagyobb részük 
sírokat rejt magában, de előfordul hogy hosszú évszázadok 
alatt egy helyben élő települések rétegsorait foglalják ma-
gukba (Tell-halmok). Az Alföldön ma mintegy 2000 kun-
halom látható, ismerhető még fel. A temetkezési halmok 
jelentős részét már évszázadokkal ezelőtt kifosztották, 
kincseit széthordták. A kunhalmok pusztulásának másik 
oka a mezőgazdasági területek növelésében keresendő. Az 
alacsonyabb halmokat felszántották, a magasabbakat be-
fásították. A környéken is vannak ilyen halmok, például a 
Rákócziújfalu és Martfű közötti út mentén több is látható.

Régóta szeretnék továbbá egy bronzkori eszközöket ma-
gában rejtő, eredeti helyzetében megfigyelhető ún. raktár-
leletre bukkanni. A korszakban ugyanis igen gyakori volt, 
hogy az egyes közösségek, vagy személyek míves bronz-
eszközök földbe rejtésével áldoztak a földöntúli hatalmak-
nak.

A helybéliek talán nem is tudják milyen kincsesbánya 
fekszik házuk alatt és kertjeik földjében. Azt, hogy lele-
tekben gazdag a környék sokan tapasztalhatták már, hiszen 
egy-egy kerti munka vagy építkezés alkalmával bizonyára 
többen is bukkantak már kerámiatárgyakra, csonteszköz-
ökre, bronz és vastárgyakra. Ha bárki talál valami olyan 
dolgot, ami úgy gondolja, hogy érdekes lehet, vagy csak 
nem tudja beazonosítani, mi szívesen segítünk neki ebben. 
Keressen meg bennünket az iparos körben, örömmel állunk 
rendelkezésükre, hiszen bennünket is érdekel ennek a föld-
nek az ősi története.

- Mi rákóczifalviak láthatunk-e valamit a feltárt anyag-
ból? 

- Mi nyitottak vagyunk egy kiállítás anyagának biztosí-
tására. A polgármester úrral is szóba került ez a lehetőség. 

- Nagyon köszönöm, hogy tudott időt szakítani a bez-
szélgetésre. Számomra nagy élmény volt  egy picit bepil-
lantani munkájukba. Kívánom, hogy minél gazdagabb 
leletanyag kerüljön elő, amely esetleg további ásatásokat 
indukálhatna, s ez mind az Ön szakmai munkájában, mind 
Rákóczifalva életében jelentős lehetne.

TPE
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A Támogató Szolgálat célja, feladata
A fogyatékkal élők saját lakókörnyezetében történő segítése, 
életvitelének megkönnyítése elsősorban a lakáson kívüli 
közszolgáltatások, szolgáltatások elérésének segítése, 
valamint önállóságuk megőrzése mellett a lakáson belüli 
speciális segítségnyújtás biztosítása.
Minden olyan személynek biztosítani kívánjuk az 
alapellátásokat, a lakókörnyezetben való szolgáltatásokat, 
aki ezt igényli, és egészségi állapota, kora, fogyatékossága, 
jövedelmi helyzete miatt mindezekre szüksége van.

Szolgáltatásaink:
Személyi segítés
Speciális szállító szolgálat
Információnyújtás , tanácsadás

1. Személyi segítés

A személyi segítő szolgáltatás célja a fogyatékkal élő ember 
függetlenné válásának elősegítése, a közösségi életbe 
való részvétel előmozdítása. Elsődleges feladata, hogy a 
fogyatékkal élő ember olyan segítségben részesülhessen, 
ami hozzásegíti a fogyatékosságból eredő hátrányok 
csökkentéséhez, kiegyenlítéséhez, alapvető jogainak 
biztosításához, az esélyegyenlőség megteremtéséhez.
A személyi segítés hozzájárul az egyén testi, lelki, szellemi 
fejlődéséhez, ellátja a személy körüli teendőket, így 
csökkentve az őt ellátó család terheit, valamint a művelődési 
és szórakozási igények kielégítéséhez is hozzájárul.

 Színterei:
A személyi és környezeti higiénia biztosítása ( fürdetés, 

mosdatás, öltöztetés….).
A fogyatékosságból adódó speciális szükségletek 

kielégítése.
Helyzetváltoztatás elősegítése.
Felügyelet biztosítása.
Egészségi állapot figyelemmel kísérése.
Vészhelyzet felismerése, elhárítása.
Hozzáférés biztosítása a szociális és egészségügyi 

ellátásokhoz.
Ügyintézésben való közbenjárás.
Családi, rokoni kapcsolatok ápolásának elősegítése.
Biztosítja a szabadidős programokon való részvételt.

2. Személyi szállítás

Célja, a közszolgáltatásokhoz, az egészségügyi, szociális, 
kulturális és egyéb szolgáltatásokhoz való hozzáférés 
segítése speciális gépjárművel.
Az ügyfelek a szolgáltatást kérhetik személyesen, illetve 
telefonon. Az igény bejelentése legalább a szállítást megelőző 
három nappal szükséges.

Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása  Szociális  és 
Gyermekjóléti  Alapszolgáltatási Központ

Támogató Szolgálat
Rákóczifalva , Kossuth u .13.

Martfű , Május  1. u. 21.
Tel:  56/ 889-774 , 56/450-817 

06-30/81-61-729

A szolgáltatást igényelhetik egyének. vagy csoportok. 
Csoportos szállítás esetén a térítési díj megoszlik.
Lehetőség van eseti, alkalmankénti, illetve rendszeres 
szállításra, az ügyfél kérésének megfelelően személyi segítő 
igénybevételére is.

3. Információnyújtás, tanácsadás

A fogyatékos személyt megillető jogokról.
Szociális, társadalombiztosítási és családtámogatási 

jogokról.
Egészségügyi ellátásokról.
Képzésekről, oktatási intézményekről.
Akadálymentesítésről. 
Fejlesztésekről.
Foglakoztatási lehetőségekről.
Szabadidős programokról.
Életvezetési tanácsok, krízishelyzetben való 

segítségnyújtás.

A személyi segítés és a szállító szolgálat térítési díjas 
szolgáltatás , míg az információnyújtás, ügyintézés, 
tanácsadás ingyenes.
A személyi segítés térítési díjai nyugdíjtól függően a 
következők: 

Jövedelem Térítési díj
40 .000  Ft – ig Ingyenes
40.001 Ft– 50.000 Ft 60 Ft / óra
50.001 Ft – 60.000 Ft 80 Ft / óra
60.001 Ft- tól 100 Ft / óra

Szállítás:
Rászorultaknak (mozgássérült, fogyatékkal élő): 80 Ft/km
Egyéb szállítás 100 Ft/km

Információ:
Kapocsán Mihályné – támogató szolgálat vezető:

 06-30/81-61-729

T Á M O G AT Ó  S Z O L G Á L AT
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A2005-2006-os 
tanév  évzáró ün-
nepségén  első al-
kalommal vehette 
át „ Az év pedagó-
gusa” díjat Tímár 
Antalné,  matema-
tika – fizika szakos
tanárnő. Nem volt 
könnyű dolgom, 
mire rábírtam pár 
bemutatkozó sor 
megfoga lmazá -
sára. Mindennek 
csak egyik oka az 
elfoglaltság,  a ter-
mészetes munkaz-
szeretet, már-már 
megszál lo t t ság , 
amely a tanulók 
felé irányul. A má-

sik a természetéből eredő szerénység. A kérdéseimre adott 
válaszok  utalnak a „reálos” beállítottságára, -hiszen én sze-
rettem volna, ha egy kicsit bővebben fogalmaz, de a kör-
mondatok helyett be kell érnünk a racionális gondolatok-
kal: 

„Mindannyiunk életében vannak olyan nagy változások, 
melyek új esélyt kínálnak.”

A „Rákóczi Diákjaiért Alapítvány” ebben a tanév-
ben először hirdette meg „Az év pedagógusa” pályázatot. 
Örömmel tölt el és megtisztelő számomra, hogy munkám 
elismeréseként ezt a díjat kollégáim és az iskola vezetésé-
nek javaslatára nekem ítélte a kuratórium.

2000-ben kezdtem Rákóczifalván tanítani a felső tago-
zatban. Munkám során mindig arra törekedtem, hogy minél 
érdekesebben, szemléletesebben, lehetőség szerint sok kí-
sérlet bemutatásával, munkáltatva vezessem be tanítványa-
imat a matematika és a fizika rejtelmeibe. Szeretném elérni,
hogy felfedezzék ezeknek a tantárgyaknak is a szépségét, 
megtalálják a tanultak gyakorlati alkalmazási lehetőségeit. 
Nagyon fontosnak tartom, hogy mindenkinek legyen si-
kerélménye akkor is, ha sok nehézséggel kell megküzde-
nie ezeknek a nem könnyű tantárgyaknak a tanulása során. 
Nagyszerű érzés, amikor rácsodálkoznak a természet logi-
kájára tanítványaim. Hiszem, hogy „…minden nehéz utat 
legyőz az akarat”. 

Nagy örömömre szép számmal vannak, akik szívesen 
vállalkoznak a különböző versenyeken való megméretteté-
sekre is. Ezek a tanulók szabadidejük egy részét is a ver-
senyfeladatok megoldására szánják. Jeleskednek sokféle 
levelező versenyeken, de szépen szerepeltek a Zrínyi Ilo-

Cikkembe nem az ősz szépségét, illetve a meteorológu-
sok munkáját szeretném ecsetelni, hanem szülőtársaim viz-
szontagságos útjait a beiskolázás tengerében! Kétcsaládos 
anyuka révén elgondolkodtatott mivel is jár egy iskolás 
gyermek.

 De talán kezdjünk is hozzá: Már augusztusban hatalmas 
választékkal várták a nagy bevásárló-központok „vastag 
pénztárcájú „ vásárlóikat. Szebbnél szebb füzetek, tollak és 
minden mit egy iskolás gyerek megkívánhat megtalálható 
volt bennük! Az én időmben, pedig az sem volt túl régen 
maximum a spirál-füzetig jutottunk. Most szétnézve a sza-
gos, zenélős, puskázós füzetig minden megtalálható. A leg-
újabb mesehősök köszönnek vissza a tanszerekről és már azt 
is tudni lehet, hogy jövőre a SHREK 3 /mesefilm/ lesz az
újdonság a borítókon! Mert hát kedves nem hozzáértők nem 
mindegy mi figyel a borítónkon! A divat mint annyi min-
dent ezt is meghatározza. Másodikos keresztlányom szerint 
a „BARBI”-s már gagyi és most az állatos minta a menő! Te-
hát kedves szülőtársaim érdemes odafigyelni az árakon felül
még arra is, hogy mi a menő! Most pedig nagy vonalakban 
tekintsük meg mi mennyibe is kerülhet:

1 ISKOLATÁSKA 4-10ezer Ft (Jobb esetben meg-
maradt a tavalyi, vagy a tesóé, ha van. De nem biztos, hogy 
megfelel az idei trendnek, mert ez sem utolsó szempont.

1 TOLLTARTÓ 500-3ezer Ft
Ceruzák (HB) kb 80 Ft/db
Filctoll 12 db 1200 Ft
Radír 80-200 Ft
Gyurma kb 600 Ft
Füzetek 12-500 Ft
Vonalzó készlet kb 500 Ft
Egyéb kiegészítők 5000 Ft
Persze a könyveket még nem is említettem, az első osz-

tályosok könyvcsomagja 8700 Ft volt, a másodikosoké pe-

„Itt van az ősz , itt van újra...”

na és a Varga Tamás matematika versenyeken is. A legjobb 
eredményt eddig a megyei szintű Fizika Próbaverseny 3. 
helyezése jelentette.

Szabadidőmben szeretek kertészkedni – erre parkosított 
udvarunk remek lehetőséget ad –, de szívesen olvasok is 
vagy főzök finomakat a családomnak.

Zárógondolatként tanítványaim figyelmébe ajánlom Dyke
szavait: „Bármilyen tehetséged van, használd azt: az erdő is 
nagyon csendes lenne, ha csak azok a madarak énekelnének 
benne, akik a legjobban tudnak énekelni.”

Köszönöm a bemutatkozásod, további munkádhoz ha-
sonló sikereket, és minden jót kívánok.

K.G.

Az év pedagógusa
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Ha most a tanévkezdéskor megkérdeznénk a kedves szü-
lőket, hogy felkészültek e minden szempontból az iskolára, 
valószínűleg mindenki igennel felelne. Ami a tanszerek és 
egyéb tennivalókra igaz is lenne. De van itt még egy nay-
gyon fontos dolog a reggeli és a tízórai témaköre. A reggeli 
sajnos a legtöbb családban kiment a divatból. A gyerekek 
nagy része éhesen indul az iskolába. Ha eszik is pár falatot 
nem olyat, amely a megfelelő energiaforrás lenne számára. 
Így nem is várható el tőle jó teljesítés az órákon. A tanulás 
ugyanis roppant energiaigényes terület, ha nincs meg hozzá 
a megfelelő „üzemanyag” lankad a figyelem, kikapcsol az
agy.

Figyeljünk oda, hogy gondosan összeállított reggelivel 
induljon a nap. Ez az első étkezés és ilyenkor gyorsan felszí-
vódó, hirtelen nagy energiát adó élelmiszerekre van szük-
ség. Ezért nem ajánlottak a cukros falatok, valamint a nehéz, 
zsíros ételek sem, mert ezek emésztése leköti a szervezet 
erőforrásait. Válasszunk növényi eredetű ételeket, mert ezek 
általában könnyebben emészthetők. A teljes kiőrlésű lisztből 
készült pék-árúk a szellemi tevékenységhez elengedhetetlen 
B-vitamin és magnézium forrásai, de van bennük kálium, 
vas és az emésztést elősegítő rost is. A jó minőségű növéy-

nyi olajból készült margarin gazdag telítetlen zsírsavakban, 
valamint energiaforrásként is szolgálnak. Fontos szerepük 
van a sejtfelépítésben és az immunrendszer működésében. A 
margarinban lévő A-vitamin elengedhetetlen a jó látáshoz, 
a bőr épségének megőrzéséhez és a növekedéshez. A D-vi-
tamin pedig a csontképződéshez szükséges. Nem vagyok 
egyedül, amikor azt mondom, hogy nincs idő reggelizni, 
hiába keltjük időben a gyerekeket mindig „elmolyolják” az 
időt. Kedves szülők ilyenkor kell egy kicsit határozottabban 
fellépni és ha kell még korábban kelteni a csemetéket, akik 
idővel rájönnek, hogy könnyebben veszik az iskolai aka-
dályokat, ha nem korgó hassal ülnek be a padba. Ha végképp 
nem tehetjük meg, hogy reggelizzünk, csomagoljunk kiadós 
tízórait gyermekünknek. Figyeljünk a folyadékpótlásra is, 
csomagoljunk teát, gyümölcsleveket számukra.

Kedves gyerekek! Ezúttal hozzátok is fordulok néhány jó 
tanáccsal és kérem, hogy fogadjátok meg. Nagyon csábító 
az iskolai büfé kínálata, de higgyétek el, hogy nem „ciki” 
az otthonról hozott tízórai amit anya, apa vagy akár a nay-
gyi nagy szeretettel és odafigyeléssel készített. Vegyétek elő
bátran és fogyasszátok jó étvággyal az uzsonnaszünetben. 
Nem kell dugdosni és néhány nap múlva penészesen „kivi-
rágozva” suttyomban a kukába dugni.

Dicsérendő dolog, hogy az utóbbi időben a büfék is felis-
merték az egészséges táplálkozás fontosságát.

Kedves szülők ezúttal nem is ajánlok recepteket, hiszen 
mindenki maga tudja, hogy  mi gyermeke kedvenc szend-
vicsreceptje, szalámija, de kérem, hogy figyeljenek oda a
változatosságra és a tejtermékek, valamint az idénygyümöls-
csök ne hiányozzanak a gyermekek uzsonnás táskájából.

Ezúton szeretném megköszönni az olvasók észrevételeit 
és gratulációit az előző számokban megjelent receptekhez. 
Nagyon jó hallani, hogy sikeresen elkészítik az egész család 
örömére a recepteket. Ígérem, hogy a jövőben is igyekszem 
újdonságokkal előrukkolni.

A reggelihez jó étvágyat, a tízórai csomagolásához pedig 
határtalan fantáziát kívánok.

Feketéné Zsuzsa

Reggeli csengetés előtt

dig 6400 Ft (a felsősökét pedig meg sem merem leírni). A 
mindenkori fizetnivalókat sem hagyhatom ki – osztálypénz 
havi 500-1000 Ft; sportköri díj 1000 Ft/év; fénymásolási díj 
500/év; színház 1600 Ft 3 alkalom; néptánc 3000 Ft/év és 
még sorolhatnám az „apró-cseprő” kiadásokat, de nekem 
már ez is sok volt egyszerre! Egyszóval nincs egyszerű dol-
ga egy szülőnek így szeptember környékén, azt meg ugye 
nem is kell említenem mi van akkor, ha ez a több gyerme-
künk révén még hatványozódik is! Minden elismerésem a 
tiétek kedves beiskolázós szülők!

MPZs
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A II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 
idén is egy kiváló eredményeket felmutató évfolyamot ballagtathatott el. Ebben az 
évben az „Év diákja” címet Kövér Nikolett kapta meg, emellett két diák is díjazott 
volt, Menyhárt Imre, aki az év sportolója, illetve Tóth Kitti, aki egy újonnan alapí-
tott díj elismertje lett. Az előző hónapban Kittit ismerhettük meg közelebbről, most 
pedig az év diákjával és sportolójával beszélgettem eddig elért eredményeikről.

Nikivel az elmúlt 8 év eredményeit elevenítettük fel:
- Mi az első emlék, ami megmaradt benned, és amire még most is emlékszel 

kisiskolás korodból? 
- Tudom, hogy nagyon féltem, hogy mi is lesz itt az óvoda után? Nem tudtam 

milyenek lesznek az órák, a tanító nénik, az új arcok. Félelmem, mint később kide-
rült, alaptalannak bizonyult, jó kis társaság lett az osztályunkból, és nevelőinknek 
is sokat köszönhetek. 

- Mikor vettél először részt tanulmányi versenyen? Mely tantárgyak állnak hoz-
zád közelebb?

- Igazából ugyanúgy szeretem a tantárgyakat, legyen szó történelemről vagy 
matematikáról, de inkább irodalmi és történelmi versenyeken vettem részt. Az első 
versenyem 4. osztályban volt, a Zrínyi Ilona matematika verseny. Szinte minden 
helyi versenyen, vetélkedőn ott voltam. 7. osztályban iskolai matematika versey-
nyen 2., fizika versenyen 1. lettem. Vizsolyba, az iskola testvérkapcsolatának köz-
szönhetően négyszer mehettem el, ahol háromszor biblia csapatversenyen harma-
dik lettem, illetve idén versíró versenyen második helyezést értem el. 

- Tudtommal a közösségi munkákból is kivetted - elég nagy - részedet.
- Ötödik osztálytól a Diákönkormányzat tagja voltam, és ezzel együtt illetve 

emellett minden megmozduláson ott voltam. Részt veszek a Rákóczi Hírmondó 
munkálataiban, egy ideje saját műsorom is van. Idén pedig segítettem a társastánc 
tanfolyam beindításában.

- Hogyan indult be ez a tanfolyam? 
- Decemberben az Alapítványi Bálon fellépett Tímár Csaba a táncpartnerével. 

Ekkor kezdett el bennem érlelődni, hogy a néptánc mellett helyet kaphatna más 
jellegű táncképzés is. Megkerestem az ötletemmel Vadász Istvánné igazgatónőt, 
aki rám bízta a szervezést.

- Tulajdonképpen te indítottad be ezt az egészet.
- Végső soron igen. Először Csabával vettem fel a kapcsolatot, majd a diákok 

között érdeklődtem. Februárban beindult a tanfolyam, melyet 2,5 hónapos kurzu-
sok alkotnak. Most két haladó csoportunk van, minden kurzus után bemutatót tar-
tunk, ahol a diákok megkapják az elismerő oklevelüket.

- Idén már a 9. évedet „taposod” az iskolában. Hol is tanulsz most?
- A szolnoki Varga Katalin Gimnázium Arany János Tehetséggondozó program-

jában veszek részt, mely 4+1 éves, az első év nyelvi és informatikai előkészítő, 
ezt tanuljuk magasabb óraszámban. Feltétel volt, hogy az 5 év alatt végig kollé-
giumban kell lakni, illetve a tanuló iskolájának támogatni kell a diákot, így idén 
az önkormányzat ösztöndíjában részesülök, ami havi 5000 Ft-os juttatást jelent. 
Gimnázium után még nem tudom, hogy hol folytatom tanulmányaimat, de nagyon 
érdekel a média, a pedagógia és a rendezvényszervezés egyaránt.

- Köszönöm a beszélgetést, további szép sikereket kívánok neked, és gratulálok 
az „Év diákja” címedhez!

Elballagtak büszkeségeink

Imivel egy más témáról beszélgettünk:
- Mikor kezdtél el sportolni, és mely sportágakban próbáltad ki magad?
- Csak fociztam, azt viszont már óvodás koromban elkezdtem, és azóta is folyamatosan űzöm. Ez idő alatt számos edzővel dol-

goztam együtt, akik segítettek abban, hogy folyamatosan fejlődjek.
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Tény: A vadlibák csoportosan „V” alakban szállnak. 
Repülés közben mozgatják szárnyukat, s a levegő fel-
hajtóereje fenntartja a következő libákat. Így lehetséges, 
hogy 71 %-kal hosszabb távolságot tudnak megtenni, 
mintha csak egyetlen pár repülne.

Tanulság: Ha egymást segítve dolgozunk, s közösségi 
szellemben végezzük a munkánkat, sokkal gyorsabban 
érjük el a célt.

Tény: Ha egy vadliba kirepül a sorból, és egyedül pró-
bál célhoz érni, azonnal lelassul, mert nem segíti őt többé 
a levegő emelő hatása, amelyet a többi vadliba szárnycsapásai 
biztosítanak számára. Így gyorsan visszarepül  a sorba, hogy 
repülése könnyebbé váljon a társai erőfeszítése által.

Tanulság: Ha annyi eszünk van mint egy kanadai vad-
libának, akkor együtt dolgozunk a közösséggel a közös 
cél érdekében.

Tény: Amikor a vezető liba elfárad, egy másik veszi 
át a helyét az élen.

Tanulság: A közösségben el kell fogadnunk egymásra 
utaltságunkat, s a megfelelő pillanatban átadni vagy át-
venni a munkát éppúgy, mint a vezetést.

Tény: Repülés közben a hátsó vadlibák hangosan gá-
gognak, hogy az elsőket erőfeszítéseikben bíztassák.

Tanulság: A közösség nem létezhet szurkolók nélkül, 
és fontos, hogy a gágogás biztató legyen.

Tény: Ha egy vadliba megbetegszik, két társa leszáll 
vele, s eddig együtt maradnak, míg meggyógyul, vagy 
elpusztul. A libák ezután visszatérnek a saját közössé-
gükhöz, vagy hármasban, vagy már csak kettesben. Oly-
kor egy másik közösséggel repülnek, míg el nem érik a 
sajátjukat.

Tanulság: Ha annyi együttérzés lenne bennünk, mint a 
vadlibákban, átsegítenénk egymást a nehéz időkön, ahoy-
gyan ők teszik.

Lejegyezte: Hellenpach Rozália

Helyreigazítás

 Legutóbbi lapszámunk 17. oldalán megjelent beszél-
getésben a Tóth Kitti által átvett díjat nem az Idősek Klub-
ja hozta létre és adta át, 

hanem a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas klub.
Szerkesztőség

Amit a kanadai vadlibáktól tanulhatunk

G O N D O L AT
- Csak itt Rákóczifalván játszottál?
- Nem, játszottam Martfűn, Szandaszőllősön. Az utóbbi hely-

re úgy kerültem, hogy megyei válogatón vettem részt, ahol a 
szandai edzőnek megtetszett a játékom, és meghívott a csapa-
tába. Most viszont a szolnoki Spartacus Ifi B csapatában játz-
szom. Itt heti három edzésem van, ezen felül heti két órát edzek 
felnőttekkel is.

- Ez idő alatt gondolom sok szép eredményt értél el.
- Amikor Martfűn játszottam, részt vettünk egy megyei tor-

nán, amit Kunszentmártonban rendeztek meg, itt harmadik hey-
lyezést értünk el. Itthon az iskolai csapattal a Diákolimpián ötö-
dikek lettünk. A szandai csapattal pedig két nemzetközi tornán 
voltunk. Az egyiket Debrecenben rendezték meg, itt 90 csapat-
ból a 3. helyezést értük el, a másik pedig Százhalombattán volt, 
itt pedig elsők lettünk.

- Szoktál valamilyen jutalmat kapni az érmek mellé?
- Nagypapám nagyon szereti a focit, minden meccsemet meg 

szokta nézni. Amikor elkezdtem focizni, kitalálták a nagyma-
mámmal és a szüleimmel közösen, hogy gólonként 500 Ft-ot 
kapok tőlük.

- Egyébként számolod a gólokat? Tudod egyáltalán hány gólt 
lőttél az elmúlt évek során?

- Hogy összesen mennyit lőttem, azt nem tudnám megmon-
dani, elég nagy számról van szó, de az utolsó eredményeket még 
számon tartom. Tavaly a serdülőknél, és az ifiben fél szezont
játszva 8-8 gólt lőttem. Az idei szezon most kezdődött, de már 
egy gólom most is van.

- Később csak a labdarúgással akarsz foglalkozni, vagy mást 
terveid vannak?

- Most a tanulás van az első helyen, és csak utána követke-
zik a foci. Szerencsére a tanulmányimat is ennek megfelelően, 
jól indítottam. Nem hinném, hogy csak a sporttal foglakoznék a 
későbbiekben.

- Hol tanulsz most?
- A tiszaföldvári Hajnóczy József Gimnázium rendvédelmi 

szakán. Ide szerettem volna mindenképpen jönni, mivel sok jót 
hallottam az iskoláról, és ezen az úton szeretnék tovább menni, 
lehetőleg Pesten folytatva tanulmányaimat. Hogy a sport ösz-
szeegyeztethető lesz-e a tanulással, a munkával, azt meglátjuk, 
ezért nem tudom még, hogy hogyan folytatom tovább. A sors 
majd eldönti.

- Idén először adták át az itteni iskolában az „Év sportolója” 
címet, melyet te kaptál meg. Hogyan folyt ez az egész procedú-
ra?

- Egy pályázatot kellett beadni, az egész párhuzamosan tör-
tént az „Év diákja” cím választásával. Úgy gondoltam nem 
lehet veszteni valóm, így beadtam a pályázatot. A tanévzá-
rón hirdették ki az eredményt, egy serleget, egy oklevelet és 
egy pólót kaptam jutalmul.

Szép sikereidhez gratulálunk, a továbbiakban pedig kitar-
tást kívánok céljaid elérésében!

Hably Dóra
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Egy szívszorító nyári emlék!
Júliusban meghívást kapott az egyesületünk a Kisújszál-

lási Napsugár Belszervi Betegek Egyesülete által szerve-
zett harmadik BEROE-Piknik rendezvényre, mely Horváth 
György Kunkapitány tanyáján került megrendezésre. Társz-
szervezőként vettünk részt a programokon.

A színvonalas lovas, íjász bemutatókon, kulturális műso-
rokon, ügyességi vetélkedőkön túl, számomra igen megható 
volt a fogyatékkal élők ragaszkodása szeretete, az  „egész-
séges emberekhez”. 

Tisztelt Olvasók! Engedjék meg, hogy beszámoljak 
számomra könnyfakasztó élményről. 1998 óta vagyok a 
Belszervi Betegek Egyesületének vezetője, mely sok mun-
kával, szervezéssel, szabadidő feláldozásával jár. Amit ezen 
a rendezvényen átéltem, úgy érzem ezek azok a pillanatok 

Az Országos Létminimum Alatt Élők Társasága – LAÉT 
– egy országos érdekvédelmi szervezet, mely 1992-ben jött 
létre.

2006. augusztus 30-án megalakult a rákóczifalvi csoport, 
a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Elnökségi Alapszervezet 
tagjaként.

Az adományok az Európai Unióból érkeznek a Budapesti 
Élelmezés Bankon keresztül.

A LAÉT céljai:
- szociális tevékenység, családsegítés,
- hátrányos helyzetű csoportok társadalmi esélyegyenlő-

ségének elősegítése,
- gyermek- és ifjúságvédelem, gyermek- és ifjúsági ér-

dekképviselet,
Az egyesület közvetlen politikai tevékenységet nem foly-

tat, szervezetünk pártoktól független.
A megalakulás utáni héten, szeptember 6-án meg tudtuk 

kezdeni az adományok kiosztását, amely lisztből, tésztafé-
lékből, cipőből állt. Az adományok kb. kéthetente fognak 
érkezni, és ezeket szerdai napokon fogjuk kiosztani. Az idő-
pontot a rádióban, a piactéri hirdetőn fogjuk hírelni. 

BEROE – Híradó
amiért érdemes ezt a „munkát” vállalni. Tagtársaim olyan 
szeretettel foglalkoztak fogyatékkal élő barátainkkal, együtt 
beszélgettek, énekeltek, táncoltak velük, hogy azok meg-
fogták a kezüket és nem akarták elengedni őket. Próbáltuk 
számukra emlékezetessé tenni ezt a gyönyörű napot. Az 
ügyességi játékokon együtt játszottak a gyerekek, felnőttek, 
fogyatékosok. A játékban mindenki egyforma volt. 

Búcsúzáskor Palágyi Gábor Kisújszállás Polgármestere, 
valamint Kovács Kálmán a helyi egyesület vezetője meg-
köszönte, hogy nagymértékben hozzájárultunk a rendezvény 
sikeréhez. 

JÓ ÉRZÉS VOLT RÁKÓCZIFALVAINAK LENNI!
Komárominé Kovács Katalin

egyesület-vezető

Új szervezet alakult

Az önkormányzattól a hivatal udvarában álló faházban 
kaptunk helyet, itt történik a kiosztás.

Köszönetünket fejezzük ki Tóth Lajos polgármester úr-
nak a segítőkész hozzáállásáért, és Nagy József úrnak a hely 
kialakításában, valamint az adományok kiszállításában való 
segítségéért. 

Páldi Ernőné
a helyi szervezet elnöke

Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező, szerkesztő: Papp Imre
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
Balázs Antal,  Feketéné Molnár Zsuzsanna,  Hably Dóra, Hajdú Gergely,  
Hellenpach Rozália, Jobbágyné Incze Erzsébet, Katona Gizella, 
Majorné Pásztor Zsuzsanna, Máté Pálné, Dr. Túrócziné Páldi Erzsébet

 Önkormányzati híreket sajtó alá rendezte: Szucsik Hajnalka
Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet
A Rákóczi Lapot terjeszti a Magyar Posta.
Előfizethető a kézbesítőknél és a Posta Hivatalban.

Rákóczifalva, 2006.október 09.
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Csodálatos, sokszínű kiállítást nyílt szeptember 9-én a 
Varsány Közösségi Ház aulájában: Bata Mihály festőmű-
vész tárlata. A kiállítást Tóth Lajos polgármester nyitotta 
meg, az alkotót Resánszky Mária festőművész méltatta. 
Most következzen részlet a megnyitóbeszédből!

„Ünnep van ma. Itt állunk Bata Mihály festőművész 
képei előtt. Mit kell tudni erről a kiállításról, erről a mű-
vészről? A képek önmagukért beszélnek. S benne van a 
művész élete. Fiatalon kezdett festeni. Chiovini Ferenc 
Kossuth-díjas festőművész, a Szolnoki Művésztelep ve-
zetőjének tanítványa volt.

1953-tól a Szolnoki Színház díszletfestője. 1968-
ban szerzett díszletfestő diplomát. 1969-ben a branden-
burgi színházhoz szerződött, itt 4 évig műteremvezető, 
díszlet-, kosztüm- és operatervező volt. Innen a berlini 
Staatsoperben folytatta műteremvezetői munkáját. 1975-
től 1994-ig, nyugdíjba vonulásáig újra itthon dolgozott: 
a Magyar Televízió díszletfestő műtermének vezetője-
ként.

A hivatás és a hobbi párhuzamosan jelenik meg nála. 
A Művészetbarátok Egyesületének és a Független Magyar 
Szalon Képzőművészeti Egyesület kiállításainak rendz-
szeres résztvevője.

Utazásai során bejárt sok országot. Élményeit elhoz-
ta magával a képekben. Akvarelljeit a helyszíneken, az 
olajképeket pedig – vázlatainak feldolgozásából – itthon 
készítette.

Bata Miháy vérbeli festő. Ő minden nap dolgozik. 
Neki belső késztetés a festés. Bejárta a fél világot, és 
elhozta számunkra, amit látott. De bemutatja az itthoni 
világot is. Megjelenik képein a Tisza-part – amely, mint 
mondják Rákóczifalván a legszebb. Láthatjuk faluját, 
Rákóczifalvát is. Ez a kiállítás felhívja figyelmünket a 
hazai táj szépségére is.”

Cs. Cs. R.

Rákóczifalváról Elszármazottak Baráti Köre rendezvény 
volt 2006. 09. 09-én a Varsány Közösségi Házban. A találko-
zón mi, elszármazottak vettük részt szép számmal.

A polgármester úr köszöntője és Nagy János elnökünk 
beszámolója után nagyon sok színes programban volt réz-
szünk.

Megható volt a déli harangszó bejátszása, amely a Kos-
suth Rádióban volt egy hétig hallható. (2003-ban?)

Mi elszármazottak, sok szeretettel köszöntöttük egymást, 
beszéltünk múltunkról, jelenünkről, gyermekkorunkról, kit 
hova sodort az élet.

A programokról néhány mondat, ha nem is sorrendben. 
A „visszaszármazott” Szerekes Juliska (Máté Jánosné) 

által összegyűjtött régi, szép falvédők megtekintése. Kislány 
koromban én is hímeztem ilyeneket, ma is őrzök egy-két da-
rabot. Minden elismerésem az övé, hiszen régi konyhánkat 
juttatta eszünkbe.

A Varsány könyv bemutatója, amelyet Dr. Páldi András 
úr írt és állított össze. Jövőre is legyen részünk könyvbemu-
tatóban.

Volt festménykiállítás az előcsarnokban, ahol Barta Mi-
hály szép festményeit nézhettük meg, közöttük olyanokat is, 
amelyet a szülőfalunkról festett.

A Maci Múzeum, Bocs d’ Art Galéria keretében Borsos 
István kisplasztikai kiállítását tekinthettük meg, amelyet 
Máté Pál nyitott meg.

A Varsány Közösségi Ház emeletén állófogadást ren-
deztek tiszteletünkre, ahol a polgármester úr vendégeként 
Rákóczifalva lengyel testvértelepülése polgármester is részt 
vett.

A délelőtti program és beszédek között elhangzott, a jö-
vőben ne legyen olyan, hogy Maci Múzeumot látogassunk. 

Nem értek vele egyet, ha minket, elszármazottakat sze-
retettel fogadnak, a polgármester úr jelenlétével megtisztel 
bennünket, szeretettel beszél a ma itt élőkről.

Becsüljük meg azokat, akik ma itt élnek, munkájukkal, 
életükkel a falu jobbításán dolgoznak.

Legyünk rá nyitottak és tekintsük meg azt, amit ők a kö-
zelmúltban létrehoztak, és a jövőben létrehoznak.

Rákóczifalva megkapta azt a lehetőséget, hogy Jász-
Nagykun-Szolnok megye Turisztikai Védjegye cím által be-
kerülhet a megye idegenforgalmi kiadványaiba és ezt éppen 
a Maci Múzeumnak és a Bocs d’ Art Galériának köszönheti.

Tervek között szerepel a templomok felújítása. Főleg a 
katolikus templom van rosszabb állapotban, ravatalozó és 
utak rendbe tétele, ezek mind a falu szépülését szolgálják. 

A ma ott élőknek kívánom, hogy terveik váljanak valóra, 
legyen hozzá erejük és sok-sok anyagi lehetőségük. 

Tisztelettel:
Molnár Lászlóné, Vígh Erzsébet

2006. szept.

Ezerarcú világ
Bata Mihály képeiből nyílt kiállítás Olvasói levél
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Rákóczifalváról Elszármazottak Baráti Köre
Ötödik találkozó…
… megrendezésére került sor szeptember 10-én a Varsány Kö-

zösségi Házban. Igaz, a REBKö 2003. november 1-jén alakult, de 
az 1996-i és a 2003 júliusi összejövetelt ebbe a rendezvénysorozatba 
számítjuk, tehát ez évben ez a találkozónk sorrendben már az ötö-
dik.

Harangszóval kezdtünk (2003. június 2. hetében minden délben 
községünk katolikus templomának nagyharangja szólt a Kossuth 
Rádióban),  majd a nemrég elhunyt Nagy Mihály tagtársunkra em-
lékeztünk néma felállással. Meghallgattuk Tóth Lajos polgármester 
meleg hangú köszöntőjét, aki a civil szervezetek – köztük a REBKö 
– fontosságát hangsúlyozta.  Ezután Nagy János köszönetet mondott 
– közeledvén a választási ciklus végéhez – személyesen Tóth Lajos-
nak a Baráti kör megalakulásához nyújtott segítségért, a képviselő-
testületnek a támogatásért. Kedves színfoltja volt a rendezvénynek 
a színházterembeli, Máté Jánosné Szekeres Júlia válogatott kézi-
munkáinak bemutatója. Senki nem hagyta szó nélkül a hangulatos, 
sokszor mosolyt fakasztó, szépen kidolgozott terítők, falvédők lát-
ványát. Juli, köszönet érte!A REBKö alig 3 éves tevékenységét rövid 
beszámolóban ismertette az elnök. Szólt arról, hogy

- a taglétszámunk folyamatosan nőtt, jelenleg 90-en vagyunk 
(természetesen volt lemorzsolódás is, tagság-megszüntetés, tagdíj 
nemfizetés révén).

-Községünkben ismertté, sőt – dicsekvés nélkül mondva – elis-
mertté vált szervezetünk.

-Részt veszünk a falu életében, a rendezvényeken, a különfé-
le megbeszéléseken, üléseken a képviselőnk jelen volt, véleményt 
mondott.

-Kezdeményeztük két kerek évfordulóhoz kapcsolódó esemény 
méltó megemlékezését (1944. aug. 20-i bombázás, a II. világháború 
befejezése 60 éve történt)

-Javasoltunk egy tudományos konferencia-rendezést Varsányról, 
melyet 2005. szept. 10-én meg is tartottunk.

-Indítványoztuk II. Rákóczi Ferenc születésének 330. évforduló-
jának kibővített programú megemlékezését, melyen aktívan részt is 
vettünk több civil szervezettel közösen.

-3 könyv jelent meg közreműködésünkkel (Bombázás, Háborús 
évek, Varsány konferencia).

-Elindítottuk az 50 éves iskolai találkozók megtartását (az 1954-
ben, 1955-ben és 1956-ban végzettek meg is szervezték).

-A tagdíjból, az alanyi jogon  kapott támogatásból, a pályázaton 
nyert összegből fedezni tudtuk költségeinket (melyet döntő részben 
a Rákóczi Lap tagjainkhoz juttatására fordítottunk, valamint postai 
és egyéb kiadásokra).

A beszámoló után a község könyvtárában található videokazet-
tákról montázst láthattunk 3 eseményről (a bombázás és a II. világ-
háború befejezésének 60. évfordulós megemlékezéséről, a Varsány 
konferenciáról)

A szünetben  Bata Mihály festőművész kiállításának megnyitá-
sára került sor. Az alkotót Resánszky Mária festőművész mutatta be. 
Kedves epizód volt Szabóné Marika néni emlékezése egy 10 évvel 
ez előtti eseményre, mikoris a művésznő – szintén kiállítás megnyi-
tása alkalmából – falunkban járt, s később Marika nénit segítette ki 

hímző anyaggal, s most be is mutatta a kész munkát.
A vitában jó néhányan részt vettek, véleményt mondtak, javasla-

tot tettek. Rákóczifalva múltjával, történelmi kapcsolataival többen 
foglalkoztak. Szó esett arról is, hogy tagjaink nincsenek abban a 
helyzetben, hogy gyárat, szállodát építsenek a faluban, de szívesen, 
s természetszerűen minden helyi kezdeményezést segíteni fognak 
(kapcsolatrendszerünk tőkeerős).

A Rákóczi Lappal kapcsolatban elismerő vélemények hangzot-
tak el, de célszerű lenne „frissítés” is (kibővített szerkesztőbizottsági 
ülést indítványozunk).

Szamos László ígéretet tett arra, hogy egy új receptet fog kreálni 
a Rákóczi-torta (vagy sütemény) készítéséhez.

Baloghné Fábián Éva egy, a családjáról készült régi fényképeket, 
dokumentumokat tartalmazó dossziét adott át a majdani falumúze-
um számára. Ahogy nekem utólag mondta: „Tudod, ezek nekem 
nagyon kedves emlékek, de a gyerekeimnek még-még, az unoká-
imnak azonban már alig-alig mondanak valamit. Egy múzeumban 
talán nem esnek feledésbe.”

Néhány döntés is született:
-folytatni kell a tagtoborzást,
-üdvözöljük a Rákóczi Hírmondó eddigi munkáját az 1956-ról 

emlékezők interjuvolásával kapcsolatban (a hanganyag alapja lehet 
egy újabb könyv kiadásának),

-kezdeményezzük az Európai Unió megalakulásának 50 éves 
évfordulójáról való megemlékezést a részt venni kívánó civil szer-
vezetekkel és a Polgármesteri Hivatallal közösen,

-éves találkozóink és a Varsány napi rendezvények időpontjai 
essenek egybe,

-2007. évi tagdíjunk 3.000,- Ft/fő,
-a következő találkozón tisztújításra kerül sor.
Ezt követően a résztvevők átsétáltak a Macimúzeumba (út köz-

ben pillantást vetve a tavasszal ültetett Rákóczi-fára és emléktáblára), 
ahol megnézték az állandó kiállítást (a többség most látta először), 
majd egy időszakos kiállítás megnyitására került sor. Borsos István 
encsi szobrászművész kisplasztikáit Máté Pál mutatta be. Felolvasta 
a művész levelét, aki kegyelettel szólt a község szülöttéről, Máté Ju-
liannáról. Kolléganője, barátja volt ő, munkáinak sorát ihlette, ezért 
ezek közül a kis szobrok közül is sok az ő emlékét őrzi.

A Varsány napi rendezvény keretén belül a Varsány konferencia 
kötetet dr. Páldi András mutatta be. Méltatta magát a konferenci-
át, az elhangzott előadásokat, a magas színvonalat. A könyv 
szép kivitelű, igényes munka. Jó szívvel ajánlotta minden-
kinek.

 A találkozó befejezéseként a Közösségi Ház eme-
leti részén némi harapnivaló és egy igazi meglepetés várta 
a jelenlévő közönséget. Hajdú Ferenc, aki igen ritkán veszi 
elő trombitáját, barátaival együtt remek hangulatot terem-
tett. Akkori slágereket játszva emlékeztettek bennünket a 
régi bálokra, táncestékre, bankettekre.

 Jól éreztük magunkat ezen a napon – mondták ké-
sőbb többen is.

Nagy János
a REBKö elnöke
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2001 őszén lelkes kis csapat gyűlt össze a Faluházban. Mi 
akartunk tenni valamit az egészségünk érdekében. Ugyanis 
hiányzott a mindennapokból a célirányos mozgás. A jógáról 
már sok mindent hallottunk, szerettük volna megismerni és 
kipróbálni. Hosszas keresgélés után találtunk oktatót, és fel-
kértük, mutassa be a jógát elméleti és gyakorlati szinten. E 
találkozásból máig is működő jógaklub jött létre. Számunkra 
meghatározóvá vált a hétfői nap és nem múlhat el jóga nél-
kül. Ha mégis elmaradt, nemcsak a testgyakorlat hiányzott, 
hanem a baráti légkör, a teljes kikapcsolódás élménye is.

Vezetőnk Szakali Józsefné, Magdika, akivel igyekszem 
közelebb hozni az olvasókhoz a jógát és eloszlatni azt a té-
ves felfogást, ami sok emberben kialakult.

- Mikor és hogyan ismerted meg a jógát?
-Diákéveimben felszínesen már foglalkoztam a jóga tu-

dományával. Később egy súlyos betegség vezetett vissza 
ehhez az életstílushoz. 1994-ben sajátítottam el a jóga gya-
korlásához szükséges tudást.

-Miben különbözik a hatha-jóga a többi jógától?
- A II. világháborút követően sok nyugati látogatott el In-

diába a hatha-jóga tanulmányozása céljából – köztük legis-
mertebb, B. K. S. Iyengar-. Az ő általa kifejlesztett mozgás, 
a szellem és a test diszharmóniájának megszüntetésével éri 
el az egyetemes egységet. Tehát a kérdésre válaszolva abban 
különbözik, az ismert Etka-jógától, hogy légzésszinkronnal 
történnek a gyakorlatok. Így érjük el a belső béke, valamint 
a mentális és a fizikális harmónia egységét.

- Miért kell koordinálni a mozgást a légzéssel?
- Dr. Vlagyimir Kormin a budapesti jóga iskolába taní-

totta először Európában a légzéskontrollal történő gyakor-
latokat. Azzal a céllal, hogy a finom mozdulatok sora a bent

tartott levegő hatására izomnyújtást eredményezzen. Így egy 
magasabb energia szintre kerül a szervezet.

- Hétfői napokon, két órán keresztül végezzük a gyakor-
latokat. Mondd el mi is történik ez idő alatt?

-Természetesen itt is bemelegítéssel, azaz átmozgató tor-
nával kezdődnek a foglalkozások. Mivel a jóga a test, a tudat 
és a lélek egysége a következő 20 perc meditációval telik. A 
lelki megújulás után az „ászanák” (gyakorlatok) következ-
nek: álló, ülő, hason fekvő és háton fekvő testhelyzetekben. 
Kezdő és haladó szinten. Minden gyakorlatot mondok és 
mutatok is. A végén relaxálás következik, ami biztosítja a 
test teljes megújulását.

-Számtalan testedzési lehetőség létezik a jógán kívül, 
amelyek divatosak. Miért ajánlod a jógát és milyen hatással 
van a szervezetre?

- A divatos testedzésekkel ellentétben a jóga izmot nyújt, 
lelket szépít, és a szellemet tovább iskolázza. És ez a három 
tényező adja a rohanó világunkban azt a kiegyensúlyozott 
embert, aki testben, szellemben és lélekben is egészséges 
maradhat. A gyakorlati haszna: helyes testtartás, immun-
rendszer erősítés, emésztési problémák javítása, kiegyensúlyo-
zott életvitel a mindennapokban.

Köszönöm szépen a lehetőséget az interjúhoz. Szeretettel 
várok minden érdeklődőt hétfőként

 18 órától a Varsány Közösségi Házban. 
Szakaliné Magdi: jóga gyakorlatvezető.
Bővebb felvilágosítás: tel.: 56/423-182; e-mail: magdi.

joga@freemail.hu
Hellenpach Rozália

A kérdés, akkor fogalmazódott meg, amikor a szeméttele-
pen megpillantottam a könyvek halmazát. Eddig nem is gon-
doltam arra, hogy bárki is szemétnek tekintse a könyvet. 

A könyv a mai napig is hordozza az emberiség felhal-
mozott tudását.  A számítógép világában is  nap mint nap 
kapcsolatba kerülünk a könyvvel: könyvből tanulunk, köny-
vet olvasunk utazáskor, könyvet olvasunk kikapcsolódáskor, 
könyvben keressük meg a szó értelmét, könyvet veszünk  
kézbe rejtvényfejtéskor, könyv segít az előadás felkészíté-
sében, könyvből ismerjük meg a világot…Bölcs mondás 
szerint ”a könyv az a porszem, amiben benne van az egész 
világegyetem”. De az a porszem nem ez a por! 

Miért is kerülhetett oda?
 Próbáltam lehetséges válaszokat adni, ezzel  fel nem 

mentve az elkövetőt:

KÖ Z Ö S S É G I  H Á Z ,  KÖ N Y V T Á R

Az egészséges élet tudománya

Szemét a könyv?

-nem fér  már a lakásban, vagyis feleslegessé váltak a köny-
vek,

-örökölt egy házat és nincs szüksége könyvekre,
-megunta a könyveket.
A „könyvszállító” úgy gondolta gyorsabb, ha kiviszi  a sze-

méttelepre a többi fölöslegessé vált holmikkal, szeméttel.
 Mi a teendő, ha már nem kell a könyv? 
A válasz nagyon egyszerű: .adja oda iskoláskorú gyereknek- 

minden tanévben két alkalommal van hulladékgyűjtés-, vagy 
ajánlja fel a könyvtárnak.

Ugye, hogy  meg lehet találni a helyes és szemet nem szúró 
megoldást!

A kidobott könyvek nálam otthonra leltek.
Hellenpach Rozália
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Az Integrált Szabadidő Központ szeptember 21-én vá-
lasztási fórumot szervezett a Varsány Közösségi Házban. A 
rendezvény elsődleges célja az volt, hogy a lakosság meg-
ismerhesse a képviselő-, illetve polgármester-jelölteket, 
programjaikat. A rendezvényt plakátokon hirdettük meg, a 
szórólapokat 1500 ingatlanhoz juttattuk el. Mintegy ötvenen 
vettek részt a fórumon. Természetesen valamennyi képvise-
lő- és polgármester-jelölt is meghívást kapott a fórumra. A 
bemutatkozás lehetőségével négyen nem éltek, hárman pedig 
munkahelyi elfoglaltságuk miatt nem tudtak részt venni rajta. 
A fórumot a Rákóczi Hírmondó élőben közvetítette.

A műsorvezetők Torda Ferenc és jómagam (Császiné Csáti 
Réka) voltunk. A fórum három részből állt. Elsőként dr. Varga 
János jegyző ismertette a választókkal az október 1-i szavazás 
menetét, a választás folyamatát. A második részben az önkor-
mányzati képviselő-jelöltek mutatkoztak be. Névjegyüket a 
műsorvezetők mondták el (név, életkor, jelölő szervezet, stb.), 
programjukat, elképzeléseiket 2 percben maguk ismertették.

A polgármesterek bemutatkozására a harmadik részben 
került sor. Tóth Lajos, Novák Gyula, valamint Fekete Ferenc 
tanúbizonyságot tehettek felkészültségükről, rögtönző-képes-
ségükről egyaránt. Mindhármuknak 5-5 perc állt rendelkezés-
re, hogy programjukat, vezetési elképzeléseiket elmondják. 
Ezt követően arra a kérdésre kellett 1 percben válaszolniuk, 
hogy „Mi lesz az első, legfontosabb teendője megválasztása 
esetén?” Egymástól is kérdezhettek a jelöltek: a válaszokra 
2 perc, a viszontválaszra 1 perc állt rendelkezésre. (Az időt 
Hegedűs Mária sportszervező mérte, gyakorlottan kezelve a 
stopperórát.)

Az előzetesen (e-mailben, levélben) beérkezett lakossági 
kérdésekre is válaszoltak. (Természetesen nem minden kérdést 
tettünk fel, hiszen azok egy része személyeskedő, nyomdafes-
téket nem tűrő volt. Csak olyan kérdés hangzott el, amelyet a 
jövőre vonatkozóan mindhárom jelölt meg tudott válaszolni.) 
1. kérdés: Ön szerint szükség van-e a jelenleginél szélesebb 
körű egészségügyi ellátásra (gyermekorvos, szemész, stb.), s 
ha igen, milyen lépéseket tenne? 2. kérdés: Ön milyen módz-
szerrel tudná befolyásolni az önkormányzati képviselőket, 
hogy azok részt vegyenek a falu életében: a nemzeti ünnepek 
megemlékezésein, a civil szervezetek programjain? 3. kérdés: 
Az egyre szűkülő anyagi lehetőségek mellett Ön mit tenne 
annak érdekében, hogy gyermekeink a lehető legmagasabb 
színvonalú oktatásban részesüljenek?

A fórumot egy műsorvezetői kérdés zárta: „2010-ben 
milyennek látja, milyennek szeretné látni Rákóczifalvát?” 
A válaszadásra 2 percben válaszolhattak a jelöltek.

A fórum mentes volt mindenféle rendbontástól, bekiabá-
lástól. Sőt, a közönség s a jelöltek is rendkívül fegyelmezetten 
tartották be a játékszabályokat – igazán példamutató módon.

Cs. Csáti Réka

Fórum stopperórával
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Dömping van koncertekből. A nyár utolsó (vagy az ősz 
első) hétvégéjén rendezvény rendezvényt követett (Szolnok 
Város Napja, a tószegi motoros találkozó, utána következő 
héten gulyásfesztivál, martfűi motoros buli és még sorolhat-
nám). Talán az időpontválasztás nem volt a lehető legjobb, 
vagy a marketing nem volt megfelelő, az is lehet, hogy az 
emberek érdektelenek, mert összesen 11!!!!, azaz tizenegy 
ember volt kíváncsi a szajoli zenekar produkciójára.

Nem tudom, mi zajlik le egy zenész fejében, mikor ekkora 
közönségnek kell játszania, de nem lennék a helyében. Hogy 
mégis mi késztette a Mert Magyarock együttes tagjait ennek 
ellenére e szuper produkció előadására, nem tudom. Mert 
ahogy játszottak, olyan vehemencia volt bennük, mintha 
2000 ember előtt állnának a színpadon (amire példa is volt 
egy héttel korábban Pusztavacson). Példaértékű előadás volt 
minden szempontból. A hangzás közel tökéletes, a hangsze-
resek remekül teljesítettek, az énekes pedig, aki már az 57. 
életévét tapossa, fiatalokat megszégyenítő lelkesedéssel és

Mert Magyarock 2006. szeptember 2.
orgánummal közvetítette a dalokat.

És miket is? Nomen est omen. Csak a magyar rockzenei élet 
legjobb műveit, legyen az 30 éves, vagy csak egy. Volt P. Mo-
bil, P. Box, Dinamit, Bikini, Mini, Beatrice, Tankcsapda, Hobo-
Deák Bill, Demjén Rózsi, Radics Béla és még sorolhatnám. 
Néha a szólógitáros állt a mikrofonhoz, főleg az újabb keletű, 
modernebb daloknál (pl.: Tankcsapda), az ő teljesítményére sem 
lehetett panasz. Az egész produkció feszes, lendületes és nagyon 
profi volt. Látszott a bandán, hogy nagyon összeszokottak, nem
most kezdték az ipart.

Én nagyon sajnálom, hogy a zenekart idézve „Rákóczifalva 
rockzenét értő közönsége” csak 11 főből áll. Talán majd leg-
közelebb!

A koncert zárásaként egy ”nemzetközi” rockhimnuszt is 
elnyomtak, az egyetlen dalt külföldi előadótól: Steppenwolf-
Born To Be Wilde. Bár öreg rókák, bizonyították, hogy tény-
leg vadnak születtek.

Mondi

Mihail Volkov festőművész Szolnokon több mint két év-
tizede tanítja a festészet és rajz alapjait. Óvodásoktól az is-
kolásokon keresztül a felnőttekig minden korosztállyal fog-
lalkozik. Megfelelő számú jelentkező esetén Rákóczifalván 
is indítunk tanodás csoportokat. A képzés művészeti alapis-
kola keretén belül történik, s bizonyítványt ad.

A rajztanoda helye: Varsány Közösségi Ház
Időpontja: vasárnaponként igény szerint délelőtt, vagy 

délután
Költségek:
1.Ha csak a Rajztanoda keretén belül vesz részt művésze-

ti alapoktatatásban: 1.500 Ft/hó

Féléves díj: 7.500 Ft + bizonyítvány: 500 Ft
2. Ha más intézménynél is részt vesz művészeti alap-

oktatásban: 4.000 Ft/hó
Féléves díj: 20.000 Ft + bizonyítvány: 500 Ft
3.Ha az önkormányzattól gyermekvédelmi segélyben 

részesül, akkor a művészeti alapoktatás díjtalan, s csak a 
bizonyítvány díját (500 Ft) kell megfizetni.

Jelentkezni és további információt kérni Császiné Csá-
ti Réka művelődésszervezőnél a következő mobilszámon: 
70/33-565-98, vagy személyesen a Varsány Közösségi 
Házban (Szabadság tér 10.) lehet.

Mihail Volkov Rajztanodája Rákóczifalván is!
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A VÍZ EGYETEME 2006.

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata és a 
Folyómenti Régiók Szövetsége – Európa 2006. szeptember 
14-16-án Magyarországon, Rákóczifalván rendezi meg a 
VÍZ EGYETEME 2006. nemzetközi konferenciát „Az euró-
pai folyók, vizek és vidék jövőjéért” címmel.

A rendezvény során hivatalosan is megszületik az Euró-
pai Együttműködési Csoportosulás - a Folyómenti Régiók 
Szövetsége – Európa (UTdR -Europe). 

A konferencia az európai polgár, mint intézmény meg-
teremtéséért, a fenntartható együttműködésért, különös te-
kintettel a víz, a vízi utak és a vízi környezet és örökség 
területén zajlik.

Szeptember 14-én délelőtt a plenáris ülés bevezető elő-
adását Dr. Varga Miklós a Környezetvédelmi és Vízgazdál-
kodási Minisztérium Szakállamtitkára  „A tiszta vizekért, 
folyókért, tavakért Európában, Magyarországon címmel 
tartja. „Az önkormányzati gazdálkodás reformja a pénzügyi 
ellenőrzés tükrében” című előadást a rendezvény egyik fő-
védnöke, Dr. Habil Kovács Árpád, az Állami Számvevőz-
szék Elnöke prezentálja. A szakmai munka délután a szekció 
ülésekkel folytatódik, ahol 4 helyszínen alakul ki várhatóan 
egy-egy közös javaslat, álláspont az európai szintű együtt-
működések terén. A találkozóra 5 ország delegációja regiszt-
ráltatta magát. 

 

Nemzetközi rendezvény Rákóczifalván
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A VÍZ EGYETEME 2006.
FÉNYLŐ TÜKRÖK – EURÓPA VIZEI

RAJZVERSENY

A Europe Direct Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Euró-
pai Információs Pont, a Folyómenti Régiók Szövetsége, 
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata, mint a Kö-
zép Tiszamenti Települések Régiójának Titkársága, és a 
Verseghy Ferenc Megyei Könyvtár Gyermekkönyvtára 
Fénylő tükrök – Európa vizei címmel monda- és versil-
lusztráló versenyt hirdetett 2006. februárjában. 

Európa folyóiról, tengereiről szóló mondák, versek 
közül választhatott egyet minden tanuló, amelyhez il-
lusztrációt készített tetszőleges technikai megoldással 
A/4-es méretben.

A pályázati felhívásra 2006. május 31-éig a megye 23 
általános iskolájából összesen 312 db alkotás érkezett 
be. 

A szakértő zsűri a legjobb 97 alkotást ítélte kiállítha-
tónak, s korosztályonként az első három helyezettet dí-
jazták. Az értékelés szempontjai voltak:

 - egyéni látásmód, ötletesség,
 - rajzkészség (életkori sajátosságnak megfelelően),
 - a kiválasztott technika lehetőségeinek kihasználása,
 - az illusztráció mennyiben dolgozza fel a megadott 

művet.
Az eredményhirdetéssel egybekötött bemutató 2006. 

szeptember 4-én zajlott a Verseghy Ferenc Megyei 
Könyvtár Művészeti Szalonjában. Az alkotásokat Tóth 
István, a zsűri elnöke értékelte, a díjakat Dankóné Szabó 
Edit, a Europe Direct J-N-SZ Megyei Európai Informá-
ciós Pont vezetője adta át. Rákóczifalva polgármestere, 
Tóth Lajos különdíjat adott át. 

A 24 díjazott mellett, 73 gyermek rajzát 2006. szep-
tember 14-én állította ki Rákóczifalva Nagyközség Ön-
kormányzata a Varsány Közösségi Ház előterében, a VÍZ 
EGYETEME 2006. nemzetközi konferencia programjá-
nak részeként. A kiállítást szeptember 30-ig lehetett meg-
tekinteni.

2006. Nyolcadik szám



Nemrégiben baráti társasággal felkerestük az Idősek 
Otthonában Téglás atyát, akivel kedélyesen elbeszélget-
tünk az otthonbéli életről. Ő több ízben említést tett három 
fiatalról, akik nagyon sokat segítenek neki a misék lebonyo-
lításában, de néha még a mindennapi tevékenységében 
is. Kíváncsiak lettünk ezekre a fiatalokra, így megkértük
újdonsült – szintén nagyon ifjú –szerkesztőségi tag társun-
kat, hogy beszélgessen velük, hagy ismerjék meg őket szé-
lesebb körben is.       
  Szerkesztő

Arra gondoltunk, készítünk egy riportot a három mi-
nistráns fiatallal, akik kéthetente segítenek Téglás atyának.
Azért gondoltunk rájuk, mert nagyon ritka és szép munka, 
amit ők önkéntesen végeznek a templomban és az öregek 
otthonában.

Mikor még az atya a templomban dolgozott, ez a három 
fiatal segédkezett neki elvégezni a feladatokat, egyszóval
egy ministráns dolgát. Mivel az atya már nem tudja segítség 
nélkül végezni a feladatát, ezért őket kérte meg arra, hogy az 
otthonban is segédkezzenek az neki felolvasni, és feleltetni a 
híveket a misén. Mind a hárman gyakorolják a vallást, tehát 
első áldozók voltak és bérmálkoztak is.

Néhány szót a három fiatalokról.
Csipes János. Tiszaföldváron, a Hajnóczi József gimnázi-

umban tanul, most tizenegyedikes. Az iskola mellett sportz-
szerűen karatézik már hét éve és nemzetközi versenyeken 
is sikeresen helytáll. Rákóczifalván él és ide járt általános 
iskolába is. Egyik vágya az, hogy gitározni tanulhasson. A 
vallást gyerek kora óta gyakorolja és járt hittanórákra is.

Pálinkás Mária. Jászberényben, a Szent István egyetem, 
alkalmazott bölcsészeti karán hallgató és most másodéves. 

I F J Ú S Á G

Önzetlen fiatalok

A jövőben szeretne még esetleg a Rendőrtiszti Főiskolán is 
tanulni, mert érdekli a rendőri pálya, mivel édesapja rendőr. 
Az egyetem mellet egyébként dolgozik, és ha van ideje, ak-
kor fut. Középiskolába a Mezőtúri Református Gimnázium-
ba járt. A család nagy része vallásos és őt is nagyon érdekli 
a vallás, ezért rendszeresen jár a misékre és szívesen tanulna 
még hittant. Ha van ideje, akkor a kutyáival foglalkozik.

Terenyei Tünde. Szolnokon a Tiszaparti Gimnáziumban 
tanul német szakon és most tizenegyedikes. Erősen érdek-
lődik a nyelvek iránt. Ha elvégzi a középiskolát, majd a 
Gödöllői Szent István egyetem marketing szakán szeretne 
továbbtanulni, amire elég nagy esélye van, mivel helyes-
író-versenyeken indul és a tanulmányi eredménye is nagyon 
szép. Szabadidejében, ha teheti fotózgat. Régebben az isko-
lai kosárcsapatban játszott. Misékre ő is rendszeresen jár.

A fiatalok odaadó munkájára nagyon számítanak mind az
otthonban, mind a templomban. Sok sikert kívánunk nekik a 
további munkájukhoz és a tanuláshoz is.

Hajdú Gergely

„Volt egyszer egy Volán Rákóczi”
Megelevenedett a múlt a rákóczifalvai sportpályán szep-

tember 1-én. A volt Volán Rákóczi játékosai, edzői és veze-
tői találkoztak a régi sikerek színhelyén. 21 sportoló tudta 
szabaddá tenni ezt a délutánt, hogy részt vehessen egy kis 
örömfocin és az azt követő vacsorán.

Vacsora után a kötetlen beszélgetésben jobbnál-jobb tör-
téneteik kerültek elő a múltból.

A jól sikerült együttlét után mindenki egyetértett abban, 
hogy rendszeressé kell tenni ezt a találkozót.

Résztvevők:
Bereczki László, Kun István, Matastik Ferenc, Tubak 

Tibor, Bencsik Tibor, Tóvizi György, Vadicska Miklós, 
Újfalusi Sándor, Falvai Sándor, Kovács Gyula, Ladányi 
István, Májer Gyula, Rigó Lajos, Bujáki Imre, Mihályi 

S P O R T

Attila, Csabai Antal, Kántor Mihály, Hábensusz László, 
Kuizs János, Kocsis Andor, Ruskó Zsolt.

28
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A településünkön élő Szabó Lász-
lót 2006. szeptember 24.-én a buda-
pesti Belvárosi Templomban vitézzé 
avatták. Ez egy rövid kis hír, de mit 
is takar valójában ?  Ki  kaphat ma 
Magyarországon vitézi címet, mit 
takar a Vitézi Rend, de legfőképpen 
az érdekel, hogy ki is az az ember, 
aki e mögött a cím mögött lakozik, 
él. 

-Kérem, hogy röviden mutatkoz-
zon be az olvasók előtt, bár nagyon 
sokan személyesen is ismerik, hiszen 
közvetlen, barátságos közéleti em-
ber.

- Szabó  László vagyok. 2003 
tavaszán költöztünk családommal a 
településre. Előtte Szandaszőlősön 
éltünk. Három fiú gyermekem van és
két lány unokával büszkélkedhetek. 
Egész életemet végigkísérte a sport. 
1963-ban a háromtusa országos ifjú-
sági bajnoka voltam , majd a követ-
kező évtől a vízilabdához igazoltam 
át, válogatott kerettag lettem. Kis ki-
térő után visszatértem a három, illet-
ve öttusához. 1969-74 között a Magyar 
Párbajtőr-keret tagja voltam, olyan 
országosan ismert csapattársaim 
voltak, mint Kulcsár, Fenyvesi vagy 
Schmidt Pál. Az aktív sportolás be-
fejezése után munkába álltam és él-
tem az emberek átlagos hétköznapi 
életét, mindennapos gondjaival és 
örömeivel. Már nyugdíjas vagyok. 

- Hogyan lett a Vitézi Rend tagja? 
Kérem, mutassa be a Rendet.

- A Vitézi Rend gondolata az ezer-
éves történelmi múltunk alapjára 
épül. Gyökerei visszanyúlnak nem-
zeti fejlődésünk legrégebbi korsza-
kaiba. A vitézi tetteket Magyarország 
királyai Szent István óta nemesség-
gel és földbirtokkal jutalmazták. Az 
első és második világháború ismét 
időszerűvé tette a  vitézi magatartás 
jutalmazását, ezért Horthy Miklós 
kormányzó újjáélesztette a Vitézi 
Rend megalapításával. 1945-ben 
a második világháború befejezése 
után a Rend nem működhetett, be-

H A G YO M Á N Y

Vitézzé avatva
tiltották. A rendszerváltás után lehe-
tőség nyílt arra hogy  a Vitézi Rend 
újra megkezdhesse működését.

A Vitézi Rend tagjai lehetnek, aki-
ket saját érdemeik és tetteik alapján 
vettek fel a rendbe, vagy a vitézek 
leszármazottai, a várományosi jog 
alapján. Én e második pont alapján 
kaptam meg a vitézi címet.

- Milyen leszármazotti kapcsolat 
vezetett e- címhez?

- Anyai ágon kapcsolódom a vi-
tézséghez. Nagyapám Kulcsár Lász-
ló erdélyi családból származik. Az 
első világháborúban véghezvitt tet-
tei alapján kapta a vitézi címet, de a 
szovjet uralom alatt nem viselhette 
a családunk. A rendszerváltás után, 
mint leszármazottja – unokája – vá-
rományosi listára kerültem és a meg-
felelő dokumentumok bemutatása 
után történ meg a felavatásom. 

- Milyen feltételeknek kell megfe-
lelni az avatandónak?

- Feddhetetlen erkölcsi magatar-
tás, igazolni a származását, jogo-
sultságát a vitézi cím használatára és 
nagyon fontos feltétel, hogy úgyne-
vezett „ügynöktörvény” hatálya alá 
nem esik. Régebben csak egyenes 
ágon az első fiú örökölhette ezt a cí-
met, de mára már demokratizálódott 
és női ágon is örökölhető a cím. A vi-
tézi jelző Magyarországon közhiva-
talokban egyelőre nem használható. 
Tetszés szerint feltüntethető azonban 
a név után, hogy a Vitézi Rend tag-
ja.

Vitézzé avatásomat a díszes meg-
hívó és ezüst emlékplakett őrzi, de 
az igazi ünnepi ceremónia és a csa-
ládom iránti emlékezés a szívemben 
él. Köszönöm a családomnak hogy 
lehetővé tették számomra, hogy az 
évek során kutassam származásomat 
és bátorítottak a cím megszerzésére. 

Az olvasók és a magam nevében 
is gratulálok és köszönöm a beszél-
getést. 

Feketéné Molnár Zsuzsanna
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OLVASÓI LEVÉL 

Sokszor hallom panaszkodni a vásárlókat, hogy sokat 
bajlódnak a szakemberekkel.

Sajnos magam is tapasztaltam. Elvállalják a munkát, de 
nem tudják elvégezni a megígért időre, mert sokat vállalnak, 
vagy mert nem megbízhatóak, vagy nem vállalnak a munká-
jukért felelősséget.

Saját tapasztalatom, elvittem a bútoromat felújíttatni. 
Majdnem 3 év múlva kaptam vissza, részletekben. Ter-
mészetesen a munkadíjat előre kérte. Óva intek mindenkit 
ilyentől.

Egy másik eset. Ildikó, a volt postásunk, helyi mester em-

Első ALMAMATERÜNK-ben, a Rákóczifalvai Általános 
Iskolában 1951-ben végzettek 55 éves találkozónkra jöttünk 
össze. Budapest, Pomáz, Szolnok, Martfű, Tiszaföldvár és az 
itthon élő lakosok. 

Nagy meglepetés volt a Maci Múzeum, majd a Varsány 
Közösségi Ház, ahol osztálytársunk (10 éve minden évben 

Goethe szerint a gyűjtők boldog emberek.
Ilyen boldog ember lehet Balázs Antal, aki összegyűjtötte 

és kiállította a rákóczifalvi Macimúzeum anyagát. Boldog 
embernek kell lennie, mert egy ekkora állományt összegyűj-
teni és ilyen gondosan elrendezve kiállítani elődeink ked-
venceiből, csak szeretetteljes türelemmel lehet. El tudom 
képzelni az örömet, amikor egy-egy új darabot sikerült ta-
lálnia, és azt a már meglévőkhöz társítva, keresni és megta-
lálni a helyét, majd újra meg újra átrendezni. Ezt nem lehet a 
szokásos hétköznapi „munkaköri leírás” szerint végezni. Ez 
már az az állapot, amikor az ember szereti azt, amit csinál. 
Ha pedig valamit az ember szeretettel csinál, akkor az már 
maga boldogság.

Kissé megtévesztő a Macimúzeum elnevezés, mert ez 
a gyűjtemény annál sokkal több. A macik korához illő sok 
egyéb, akkor még mindennapi használati tárgy, mára kortör-
téneti dokumentummá, megbecsült régiséggé nemesedett. 
Egy-egy régi süteményes vagy édességes doboz bizonyára 
mindenkiben felidézi egy valaha volt régi vasárnap délután 
emlékét, amikor egy mára már rég elporladt nagynéni vagy 
nagymama házában kíváncsian vártuk, hogy mi fog előke-

Olvasói panasz

A   macimúzeum  emlékkönyvébe
rülni a dobozból. És bizonyára a holt tárgyak láttán eszünkbe 
jutnak a valaha volt élők. Talán majd ránk is így emlékeznek 
utódaink. Tegyünk is ezért.

Nagyszerű gondolat a múzeumot élővé tenni ma is 
dolgozó művészek alkotásainak kiállításával ötvözve. A 
Rákóczifalváról Elszármazottak Baráti Körének szokásos 
éves találkozója alkalmából volt szerencsém elvinni Borsos 
István szobrászművész néhány kisplasztikáját, és segédkez-
ni a kiállítás elrendezésében. Nem tisztem Borsos István 
művészetének értékelése, ezt elmondta az, aki a kiállítást 
megnyitotta. Viszont úgy érzem, hogy el kell mondjam, a 
szobrok – vagy inkább szobrocskák? – nagyon is megfelelő 
környezetbe vannak kiállítva. A nyers márványdarabba bele-
látott és kis csiszolással elővarázsolt alakok, a félig kibontott 
márványfej, a süni, a bocsával ábrázolt anyamedve igencsak 
harmonizál a környezettel és a múzeum régi lakói között, ha 
csak átmenetileg is, de jól megtalálta helyét. Köszönet érte.

Gratulálok a kiállítás szervezőinek, sok szerencsét és jó 
gondolatokat az anyag bővítéséhez, és örömet az eredmény 

láttán.
Nagy Gábor,  Máté Margit és családja

bernél rendelt egy bejárati ajtót és egy ablakot. Mikor elkéz-
szült beépítették a lakásba és már egy hét múlva nem tudták 
becsukni. Egyetlen asztalos sem vállalta a helyrehozatalát, 
mivel nem kiszárított anyagból lett készítve. Ildikónak a kára 
168 ezer Ft volt, plusz másikat kellett vásárolnia. 

Kérdezem, hol itt a felelősség? A munka elkészítője közel 
2 éve ígérgeti a kártalanítást.

Valószínű még nagyon sok eset van, még sokan tudnának 
mesélni, de nem mernek. Vajon miért tudnak ezek az embe-
rek büntetlenül kárt okozni?

Jobbágyné

szervezett találkozónk szervezője) MÁTÉ JÁNOSNÉ SZEKE-
RES JÚLIA saját készítésű kézimunkái és a 39 darabból álló 
falvédő gyűjteménye látható. 

„Jövőre Veletek Ugyanitt!” – a jelszó! Szép nap volt! Köz-
szönjük neked CSULI!

21 aláírás
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G O N D O L ATO K

Elkészült Szandaszőlős és Rákóczifalva között a kerékpárút.
Ünnepélyesen történt az átadása, igaz, hogy nem voltam ott, 

de hiteles forrásból hallottam a történteket. 
1,3 km hosszú szakaszról van szó, mely közel 20 millió fo-

rintba került. Végre nem kell rettegni, hogy valakit elütnek az 
autók, mert igen forgalmas többek között ez az útszakasz is. 
Balesetmentesen tudnak a kerékpárosok környezetbarát útvona-
lon kerekezni. Sajnos, már rossz hír is érkezett, mert némelyik 
motoros is ott közlekedik. Jó lenne, ha az illetékes rendőr bácsi 
kicsit orrukra koppintana. 

Az avatáson vendégek is voltak Budapestről, illetve Szol-
nokról. Megköszönték Rákóczifalvának, hogy egy potenciális 
baleseti forrást szűrtek ki. 

Sokat jártam pár évvel ezelőtt Szolnokra kerékpárral, és bi-
zony magam is érzékeltem a veszélyt, főleg mióta kamionosok 
is járnak erre. Azt gondolom, most már nyugodtan lehet közle-
kedni, akár szórakozásból is, nemcsak munkába járás céljából. 
Sokat járok arra autóval, és látom milyen sokan igénybeveszik 
ezt az útszakaszt. 

Kívánok mindenkinek szerencsés kipróbálást.

A szocializmus ideje alatt nem kötötték az orrunkra, 
mennyi pénz van a Nemzeti Bank széfjében. Bár Fekete Já-
nos hol Németországba, hol Japánba szaladt két nagy tás-
kával könyörögni, hogy segítsenek már építeni a szocializ-
must, jó zöldhasú dollárral. Nem volt idejük felépíteni és mi 
egy óriási változás boldog polgárai lettünk. 

Szép lassan kiderült, miért nem mászott át a Berlini fa-
lon egy nyugat-német lakos sem. Miért az osztrák nyugdíjas 
jött hónapokra hozzánk nyaralni? Miért csak az M7-esnek 
nevezett akármit gúnyoltuk autópályának? Miért mondott le 
a Japán Közlekedési miniszter, amikor a gyorsvasút egyik 
szerelvénye 1 percet késett? 

Addig nálunk a Szolnok-Budapest szakaszon 30-40 per-
cet vártunk, mert 150 év alatt nem tudták normálisan meg-
építeni a vonalat. Miért kellett „valakit ismernünk” ha ba-
nánt, téglát, TV-t és bármit venni szerettünk volna? 

Elgondolkodtató, hogy milyen gazdaság volt az, ahol a 

I. Kiszel Tündéről ki fog derülni, hogy férfi.
II. Az egyik húsüzemben lejárt szavatosságú mamut húst találnak. 
III. A munkanélküliség csökkentése érdekében ugyanarra a munkahelyre mindennap más fog bemenni dolgozni.
IV. A vizitdíjat csak akkor nem kell fizetni, ha a páciens még az Etel-közben kapta betegségét.
V. Gyurcsány Ferenc a MEGATÁNC-ban is előadja emlékezetes koreográfiáját.
VI. A választások után kiderült, hogy gázár-emelés lesz, de aki zacskóban hordja haza literenként, annak nem.
VII. Az egész politikai elit megkapja a Hári János díjat. A tervek szerint 5 év letöltendő börtönbüntetés lesz.
                                         Antal

vegetálás fenntartása az „ellenség” dollárjaitól függött. 
Ettől az álomtól 17 éve megszabadultunk és a 20 mil-

liárdos tartozásunkat 56 milliárdra küzdötte fel az összes, 
azóta egzisztáló kormány. Közben az állami vagyon 90 %-a 
eltűnt, bár látható, csak az érte kapott pénz szívódott fel.

A látszatváltás majd két évtizede alatt elénk került politi-
kus erkölcsi válságával nem képes a lakosság problémáival 
még együtt érezni sem. A hatalmi harcok közben az Európai 
Unió legjobb „tanulói” között mára az utolsók lettünk. 

Kína és az USA gazdaságával Európának fel kellene ven-
ni a harcot és erre nem képes, mert ilyen gyenge gazdaságú 
országok is, mint Magyarország, nem képes felismerni ön-
maga érdekét sem. Érvényesíteni meg így sohasem fogjuk, 
mert már a külföldi tőkének sem érdeke ennek a látszat-
rendszernek a fenntartása, ahol a politikusi elit erkölcsi és 
morális válsága rátelepszik a lakosságra.

Balázs Antal

Látszatváltás

Nostradamus    Non plusz ultra 2006. 

Kerékpárút

Jobbágyné

2006. Nyolcadik szám



32

Tisztelt Gazdálkodó!
Kérem, a sok dolga között szakítson pár percet tájékoztatóm 

elolvasására. Higgye el manapság
egyre fontosabb, hogy megismerjük, milyen lehetőségek 

léteznek, közöttük olyanok is, amelyek segítik gazdaságának 
fennmaradását, illetőleg fejlesztését.      

Ezek közül legnagyobb jelentőséggel bír a Nemzeti Vidék-
fejlesztési Terv, ami 2004-ben indult és különféle programjai 
közül, a legsikeresebbnek bizonyult az Agrárkörnyezet gazdál-
kodási, amelyre Jász-Nagykun-Szolnok megyében közel ezer 
fő gazdálkodó pályázott.

Ennek legfontosabb célja a termelés támogatása mellett, a 
nevéből következőleg, a környezettudatos gazdálkodás szem-
léletének terjesztése, amit őseink ösztönösen is jól ismertek és 
gyakoroltak és sajnos a korábbi évtizedekben háttérbe szorult. 
A kisebb gazdaságok részére indult a félig önellátónak nevezett, 
ami igaz szerény támogatást adna, de mégis érdemes lett volna 
igénybe venni, sajnos csak igen kevesen pályáztak rá. A Terv 
még több mindenre is nyújtott lehetőséget, így pl. a gyenge 
termőképességű területeken méhlegelő telepítése, erdősítés és 
még több minden mást is.

Szerintem érdemes lenne jobban felkészülni, a várható újabb 
támogatási formák majdani fogadására, hiszen 2007-től nyolc 
ezermilliárd Ft támogatás érkezik az Unióból 2014-ig, ebből a 
mezőgazdaság a korábbiakhoz képest nagyobb mértékben réz-
szesül.

Az az igazság, hogy mivel 2004-től az Unió teljes jogú tag-
jai lettünk, szembe találjuk magunkat a közös piac nemcsak 
jótékony hatásaival, de egyúttal éles versenyhelyzetével is. Ezt 
azt jelenti, hogy egy idő múlva, csak az életképes gazdaságok 
maradnak fenn. Ezért minden olyan támogatást, ami az Ön 
gazdaságát is segítheti, meg kell ragadni. Önmagában a SAPS, 
azaz a területalapú támogatás csak a fennmaradásra elég – ha 
elég – viszont a fejlesztéshez, ami a piaci viszonyokhoz való 
alkalmazkodást segíti, több pénz kell. Azt, hogyan lehet ehhez 
hozzáférni, annak minden lehetséges módon meg kell ismerni 
a módját, hiszen ez adja a lehetőséget megalapozott döntéséhez 
és ennek eredményeképpen a fennmaradáshoz.

Ebben segíthetek Önnek is ingyenes tanácsadással, ami a vi-
dékfejlesztésen túl, kiterjed a felmerülő földügyi problémáinak 
megoldására is. Az agrár környezetgazdálkodási programban 
résztvevők számára pedig segítek a gazdálkodási napló vezeté-
sében. Ha pályázati lehetőségek megnyílnak, azok megírásában 
számíthat rám.

Kérem, ha igénybe kívánja venni segítségemet, jelezze tele-
fonon, ebben az esetben minden csütörtöki napon rendelkezé-
sére állok a falugazdász irodában / Macis ház / 9-11 óra között.

Elérhetőségeim:
Telefon: 450-638.     Mobil: 30 680-0934. 
E-mail:hollosi.mihaly@freemail.hu
Várom jelentkezését:
Hollósi Mihály
NVT és földügyi tanácsadó

MEZŐGAZDASÁG ÁLLATOK VÉDELMÉBEN

Állatok világnapja előtti napon községünk faluhatárába 
(temető melletti, homokos terület) élve kidobott több hetes 
kis kutyák várták jajveszékelve sorsuk beteljesedését.

Szerencsére, most érkezett megmentő.

2006. Nyolcadik szám
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SZÜRETI BÁL -2006

Községünkben a Kertbarát Kör szerve-
zésében október hetedikén tartottuk  az idei 
hagyományos szüreti felvonulást és bált.



           Bocs D’Art galéria
Nro VII.

Az idei REBKö-találkozó szívet-lelket gyönyörködtető 
mozzanata volt az encsi Borsos István szobrászművész kis-
plasztikai kiállítása a Bocs d’ Art Galériában.

Borsos István családi kötelezettségei miatt nem tudott je-
len lenni a tárlat megnyitásán, de üzenetében a néhai Máté 
Juli emlékére ajánlotta a kiállítást: „… akihez rövid életében 
közel 20 év barátság fűzött. Aki gyermekeim szeretett tanító-
ja, nemegyszer pótmamája volt. Humánuma, feltétel nélküli 
szeretete ihletője több korai alkotásomnak. Ha élne, most Ő 
is hazajönne és szívből velünk örülne ennek a tárlatnak.”

Máté Juli Rákóczifalva szülötte, tanítói pályáját is itt 
kezdte. Fiatalon – 39 évesen 1980-ban – hirtelen ragadta el 
a halál. Síremlékét Borsos István készítette, amely ott maga-
sodik a kazincbarcikai temetőben. Ritkán látni kifejezőbb, 
szívbe markolóbb emléket.

Borsos István 1935-ben Püspökladányban született, majd 
az egyetem elvégzése után – ahol matematika-fizika-rajz
szakos tanári diplomát szerzett – 1956 viharai Encsre sodor-
ták.

Encs egy dinamikusan fejlődő borsodi kisváros, ahol az 
1963-ban felépült gimnázium igazgatója lett egészen 1995-
ban bekövetkezett nyugdíjazásáig. Pedagógiai hitvallása: 
szeretet, törődés, szigor. Most is vallja, hogy sikereiket en-
nek köszönhették. Nagyon szeretett tanítani, jól érezte magát 
diákjai között. Munkáját kitüntetésekkel ismerték el.

Gyermekkora óta szobrászkodik. Munkáit rendszeresen 
kiállítja. Miután rátalált a csodálatos rakacai „szürkemár-
vány”-ra, szobrai többségét ebből faragja. Ebbe az igen ke-
mény kőbe annyi melegséget és puhaságot tud Borsos István 
belefaragni, hogy szinte repülni látszik a nehéz kő.

Művészi hitvallásában elmondja: „Öröm számomra, hogy 
kezem alatt egy szikladarabból harmóniát tükröző szobor 
születik. Annak is örülök, hogy tetszenek a tárlatlátogatók-
nak.”

Alkotásaiban „az emberi érzelmeket olyan tisztán és 
egyszerűen tudja megformálni és közvetíteni, hogy az a nem 
műértő számára is élményt jelent.” Ezt mi is tapasztalhat-
tuk.

Láthattuk, hogy „a megformálás tökéletes összhangban 
van az anyag lehetőségeivel”, ugyanakkor gondolatébresz-
tő, megkapó és látható művészet. Nagyon tetszett, „ahogy 
kihasználja a természetes anyag adta lehetőségeket. A meg-
formálás szépségét kitűnően fokozza a márvány természetes 
erezete.” – vallanak számtalan tárlatának látogatói.

A szobrász munkásságát több díjjal is jutalmazták. Meg-
kapta az Országos Képzőművészeti Kiállítás szobrászati 
díját, Borsod Megye Képzőművészeti díját, a Miskolci Téli 
Tárlat alkotói díját, és tulajdonosa a Székely Bertalan em-
lékplakettnek.

E két – tanítás és szobrászkodás -, minden időt felemész-
tő tevékenység mellett mindig jutott ideje szűkebb hazája 

közösségének sorsával is foglalkozni. 8 évig önkormányzati 
képviselő volt, mert mindig érdekelték az emberek, és ha 
tudott, tett is értük. 

Borsos István elégedett a sorssal. Ahogy magáról vallja: 
„Nagyon sokat dolgoztam. Szép családom van, de pénzem, 
az nincsen. Életemben annyi mindennel törődtem, hogy nem 
értem rá pénzt keresni.” Számára ma is az az igazi öröm, 
hogy bárhova megy, volt tanítványai mosolyából visszakap-
ni érzi a nekik adott szeretetet.

A sok-sok műértő és lelkes méltatással teljesen azonosul-
va, nekem mégis a legnagyobb élmény, hogy megfoghatom, 
kézbe vehetem e nagyszerű alkotásokat, nincs teremőr, aki 
rám szólna, hogy a „kiállítás darabjait nem szabad fogdos-
ni”.

E szavakkal nyitotta meg Borsos István kiállítását az örök 
barát Máté Pál, és ajánlotta a vendégek figyelmébe e min-
dennapi érzéseket tükröző, de egyáltalán nem mindennapi 
gyönyörű alkotásokat.

Máté Pálné

Harmonikus mozdulatok „pillanatfelvételei”
Máté Juli emlékére
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Nro IX.

„Sárangyalok”
 című kiállítás nyílt szeptember 29-én

Surinyáné Borsodi Katalin 
terrakotta szobraiból és festményeiből

Megtekinthető: október 28-ig




